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تأثیرآینده عراق بر ساختار امنیت جمهوری 
اسلامی ایران

* سجاد عابدی
تحولات امنیتی و سیاســی پی در پی عراق تا این لحظه ادامه دارد به گونه ای که 
نیروهای امنیتی، هواداران صدر را به زور از کاخ ریاســت جمهوری و میادین اطراف 
آن خارج و در تمامی اســتان ها منع آمد و شــد برقرار کردند. از سوی دیگر رئیس 
فراکسیون پارلمانی مستعفی صدر، در صفحه شخصی خود در توییتر نوشت: صدر تا 

پایان خشونت و استفاده از سلاح، اعتصاب غذا اعلام کرده است.
علیرغم فراخوان های گســترده جریان های سیاســی مبنی بر خویشــتن داری و 
خودداری از خشــونت، برخی ویدئوها خبر از درگیری با ســلاح های سبک و نیمه 
ســنگین در داخل منطقه سبز بغداد می دهد، این درحالی است که خبرگزاری ها 
از دســتکم شلیک ۷ گلوله خمپاره در شامگاه دوشنبه در منطقه سبز مقر دولت و 

سفارتخانه ها خبر دادند.
عراق در بین کشــورهای همسایه، بیشترین اشتراکات را با جمهوری اسلامی ایران 
دارد و ژئوپلیتیک و تمامیت ارضی این کشور به هر سرنوشتی که مبتلا شود، برای 
جمهوری اســلامی ایران مهم تلقی می شود؛ چرا که می تواند جغرافیای سیاسی و 
دورنمای حقوقی بین المللی و امنیتی جمهوری اسلامی ایران را به شدت تهدید یا 

تقویت و به تبع آن را تحت تأثیر قرار دهد.
سیاســت امنیتی ایران در عراق و سوریه با تکیه بر سازماندهی و آموزش نیروهای 
شــبه نظامی، اعزام مشاوران بلندپایه و نقش آفرینی مستقیم، متمایز و منحصر به 
فرد شده است. این سیاست مورد توجه محافل سیاسی و علمی قرار گرفته و پرسش 
های مهمی در مورد چرایی آن مطرح شــده است؛ چرا ایران در کشورهایی همانند 
ســوریه وعراق سیاست امنیتی متفاوتی دارد؟ در پاسخ به این پرسش، تبیین های 

فراوانی در چارچوب نظریات مادی نگر مطرح شدند.
در سطح بین المللی نیز، همســایگان عراق خواستار بازگشت به میز گفتگو شدند، 
ابراهیم رئیسی رئیس جمهور ایران تاکید کرد: برقراری امنیت و ثبات در عراق تنها 
از طریق گفت وگو میان همه جریان های سیاسی این کشور بر اساس قانون اساسی 
برای ایجاد اجماع درباره تشکیل دولت جدید فعال برای حل مشکلات مردم عراق، 
تحقق خواهد یافت. ترکیه نیز ابراز نگرانی کرد و وزارت خارجه ترکیه از همه طرف 
ها خواست خویشــتنداری کرده و اختلافات را از طریق گفتگو حل کنند. انگلیس 
و اتحادیــه اروپا نیز با ابراز نگرانی، از طرف های عراقی خواســتند که زبان گفت و 
گو را در اولویت قرار دهند، آمریکا نیز وضعیت عراق را نگران کننده توصیف کرد و 

خواستار آرامش و گفتگو شد و افزود: اکنون زمان گفتگو است، نه تقابل.
بر کســی پوشیده نیســت که تنش های عراق برهمسایگان به ویژه ایران که روابط 
برادرانه و خویشاوندی با این کشــور همسایه دارد تأثیر منفی خواهد گذاشت زیرا 
صدها هزار زائر ایرانی برای زیارت عتبات عالیات نجف و کربلا عازم این کشــور می 
شوند و هم چنین عراقی ها برای زیارت مشهد و گردشگری و درمان به ایران عزیمت 
می کنند. افزون بر آن دو کشور علاوه بر تبادل انرژی، روابط اقتصادی قوی نیز دارند. 
)گاز و برق( در ســطح بین الملل، آنچه بــرای جهان به ویژه غرب اهمیت دارد این 
است که یک بازیگر اصلی تولید نفت صحنه را ترک نکند، به خصوص که دنیا شاهد 

افزایش قیمت نفت است.
بیشتر جریان ها و نیروهای سیاسی 
عراق بر این باورنــد که پایان دادن 
به بن بست سیاسی کشور از طریق 

موارد زیر امکان پذیر است:
- تشــکیل دولت انتقالی برای ایجاد 
یک روند سیاســی جدید و برگزاری 

انتخابات زودهنگام.
- انجــام اصلاحات قانون اساســی 

توصیه شده توســط دادگاه فدرال، به ویژه اصلاح قانون انتخابات، تغییر کمیسیون 
و غیره.

رهبران داخلی بدون رفع کاستی های اساسی دولت در کوتاه مدت، وضعیت موجود 
سیاســی فاسد را تقویت می کنند. بیشترِ نخبگان سیاسی عراق، به ویژه مجموعه ای 
از رهبران جناح های سیاســی شــیعه و کُرد که از ســال ۲۰۰۶ در قدرت ســهیم 
هستند، سیستم سیاسی فاســدی را ایجاد کرده اند و از هر منازعه یا جنگ داخلی 
که موقعیتشــان را به خطر می اندازد، جلوگیری می کنند. پس از انتخابات پارلمانی 
۲۰۲۱، کیفیت زندگی مردم عراق بهبود نمی یابد؛ اما ممکن اســت ثبات دولت در 
میان مدت افزایش یابد و زمینه برای توســعۀ سیستم جدید ایجاد شود. با این حال، 
وضعیت سیاســی و اقتصادی عراق ناپایدار اســت و دولت عراق توانایی ایجاد شغل 

دولتی برای جمعیت بیکار، روبه رشد و ناراضی خود را ندارد.
لزوم هوشیاری در مقابل توطئه ها و نقشه های وسوسه انگیزی که از سوی دشمنان 
جهان اســلام از جمله اسرائیل و آمریکا برای تغییر نقشه جغرافیایی منطقه کشیده 
می شــود؛ از جمله نقشه تجزیه عراق و ســوریه و حتی سایر کشورهای اسلامی . 
در این راســتا اخیراً رژیم صهیونیستی آشکارا از طرح تجزیه عراق و تشکیل کشور 
مســتقل کردستان ســخن به میان آورده و برخی تحلیل گران غربی نیز کما بیش 
به این مســاله دامن می زنند و متاســفانه مواضع چند پهلو و سوال برانگیز برخی 
مسئولان اقلیم کردســتان عراق در کنار عملکرد بسیار ضعیفی که در زمینه فتنه 
اخیر داعش داشــتند ، موید این نکته اســت که این مســاله ، از جانب بخشــی از 
نیروهای اقلیم کردســتان عراق جدی گرفته شــده و تمامیت ارضی عراق را مورد 
تهدید قرار داده اســت . شــرایطی که امروزه در عراق در زمینه تمامیت ارضی این 
کشــور حاکم است بسیار شــبیه به دوران پس از پیروزی انقلاب اسلامی است که 
دشمنان تلاش داشتند تا نظام نوپا را از طریق فرایند تجزیه ، از هم بپاشانند و حتی 
برخی مقامات مســئول دولت موقت نیز در این زمینه سخنانی مبنی بر موافقت با 
اعطای خودمختاری به برخی مناطق بر زبان می راندند که ناگفته مشخص بود که 
تحقــق چنین امری ، مقدمه تجزیه کامل این مناطق بود ، با این حال ایســتادگی 
قاطعانه رهبران انقلاب اسلامی در مقابل این توطئه در آن سال ها باعث ناکام ماندن 
کلیه توطئه های تجزیه طلبانه و حفظ تمامیت ارضی کشور شد . از این روی امروز 
هم که برخی صداهای تجزیه طلبانه در این کشور ها به گوش می رسد ، لازم است 
دولت این کشــور به جای هر گونه باج دادن و تنزل از مواضع خود در زمینه حفظ 
تمامیت ارضی این کشور ، در برابر این توطئه ها ایستادگی نماید و گرنه دیر زمانی 
نخواهد گذشت که خواب تجزیه عراق ، سوریه و حتی سایر کشورهای منطقه صورت 
واقعیت به خود خواهد گرفت و منطقه حســاس خاورمیانه برای همیشه تبدیل به 
چاه نفت در حال سوختنی خواهد شد که آتش آن دامن ملت های منطقه را برای 

همیشه خواهد سوزاند.
در یک جمع بندی کلی باید بگوئیم نتیجه معادله چند مجهولی تحولات کشور عراق 
در هالــه ای از بیم و امیدها قرار دارد که علت آن نیز در واقع به غیر قابل پیش بینی 
بــودن واکنش هــای طرف های درگیر در این معادله باز می گــردد ، با این حال در 
صورتــی که رای و نظر واقعی مردم عراق مورد توجه قرار گرفته و با جدیت در عرصه 
سیاســی از آن پاسداری شود و بر این اســاس نخبگان و آحاد مردم عراق نیز در این 
شرایط سخت و بحرانی به جای هر گونه اختلاف و درگیری ، وحدت و انسجام درونی 
خود را به نمایش بگذارند و ارتش نیز به صورت یکپارچه ، منسجم و با اقتدار کامل ، 
به وظایف ذاتی خویش در دفاع از تمامیت ارضی این کشور عمل نموده و با ساماندهی 
و بهره گیری مناسب و موثر از نیروهای مردمی مسئولیت خود را به خوبی انجام دهد 
و اقدامات مقتضی جهت حفظ یکپارچگی و تمامیت ارضی عراق صورت پذیرد ، می 
توان امیدوار بود که افق روشنی در برابر تحولات این کشور در پیشِ رو باشد ، چنانکه 
مقام معظم رهبری حضرت آیت الله خامنه ای در دیداری که اخیرا با کارگزاران نظام 
داشتند ضمن اشاره به ماهیت فتنه گون حوادث عراق ، چنین نویدی را به مردم این 
کشور داده و فرمودند : )مسئله ی آخر، هم مسئله ی منطقه است و مسئله ی عراق است 
که در حقیقت فتنه است و ان شاءالله به توفیق الهی مردم مؤمن عراق خواهند توانست 

این فتنه را خاموش کنند و از بین ببرند.(

دردیداررهبرانقلابباشرکتکنندگاندرهفتمیناجلاسمجمعجهانیاهلبیت)ع(مطرحشد؛

جمهوریاسلامیاژدهایهفتسراستکبارراعقبراند
انقــلاب اســلامی صبح  رهبــر معظم 
روزگذشــته )شــنبه( در دیدار اعضای 
مجمع جهانی اهل بیــت)ع( و میهمانان 
شــرکت کننده در هفتمیــن کنگره این 
مجمع، عظمــت و محبوبیت اهل بیت را 
در دنیای اسلام بی نظیر خواندند و تأکید 
کردند: جمهوری اسلامی به عنوان پرچم 
برافراشته اهل بیت در مقابل نظام سلطه، 
معتقد اســت در دنیای اسلام هیچ خط 
فاصل مذهبی، قومــی، فرقه ای و نژادی، 
حقیقی نیست و تنها خط فاصل برجسته 
و حقیقی، مرزبندی میان دنیای اسلام با 

جبهه کفر و استکبار جهانی است.
حضرت آیت الله خامنه ای با توصیه مؤکد 
به مجمع جهانی اهل بیت برای بهره گیری 
از عظمت و محبوبیت اهل بیت در دنیای 
اسلام افزودند: مجمع باید پایگاه و محل 
الهام گیــری همه مســلمانان و جانهای 
مشــتاق از معارف اهل بیت باشــد و به 
گونه ای عمل کند که زینت اهل بیت شود.

رهبــر انقــلاب، معــارف اهل بیــت را 
مجموعه ای کامل از همه نیازهای مختلف 
آحاد بشــر و جوامع بشــری خواندند و 
گفتند: جوامع اســلامی امــروز به همه 
ابعاد معــارف اهل بیت نیاز جدی دارند و 
مجمع جهانی باید با برنامه ریزی دقیق و 
صحیح و اســتفاده از شیوه های معقول و 
ابزارهای تأثیرگذار، این وظیفه سنگین را 

انجام دهد.
ایشان با اشــاره به پرچم برافراشته نظام 
جمهوری اسلامی در مقابل نظام استکبار 
افزودند: پیروان اهل بیت و شیعیان جهان 
مفتخرند کــه نظام اســلامی در مقابل 
اژدهای هفت ســر نظام ســلطه، سینه 
ســپر کرده و به اعتراف خود مستکبران، 

بسیاری از نقشــه های آنان را به شکست 
کشانده است.

رهبر انقــلاب، رمز اســتواری جمهوری 
اسلامی را الهام گیری از اهل بیت دانستند 
و افزودند: آن ستارگان درخشان با معارف 
نظری و سیره عملی خود به ما آموخته اند 
کــه چگونه با تدبر و عمل بــه قرآن، راه 

اسلام عزیز را بپیماییم.

حضرت آیت الله خامنه ای پرچم جمهوری 
اسلامی را پرچم عدالت و معنویت خواندند 
و گفتند: بدیهی و طبیعی است که دنیای 
سلطه که همه باورها و اعمالش بر مادیات 
و پول و زور متکی اســت، در مقابل این 

پرچم به معارضه و دشمنی برخیزد.
ایشــان، امریکا را در رأس جبهه استکبار 
خواندند و افزودند: امام بزرگوار با الهام از 
قرآن به همه یــاد داد که خطوط فاصل 
غیرحقیقی میان جوامع اسلامی را کنار 
بگذارنــد و فقط یک خــط فاصل یعنی 
مرزبندی دنیای اســلام با کفر و استکبار 

را قبول داشته باشند.
حضــرت آیت الله خامنه ای خاطرنشــان 
کردند: براساس همین باور عمیق بود که 
حمایت از فلسطین از همان روزهای اول 
در دستور کار انقلاب اسلامی قرار گرفت 
و امام با همه وجود پای مسئله فلسطین 
ایســتاد و جمهوری اسلامی امروز هم به 

همین هندسه سیاسی ترسیم شده امام 
راحل عظیم الشــأن عمــل می کند و در 

آینده نیز به آن وفادار خواهد ماند.
ایشان، همدلی بی نظیر موجود میان ملتها 
در سراسر دنیای اســلام با ملت ایران را 
به علت پایبندی مــردم ایران به راهبرد 
امــام یعنی نفی خطــوط مذهبی، فرقه 

ای، نژادی در جهان اســلام دانســتند و 
افزودند: بر همین اساس ما همیشه همه 
کشــورهای اســلامی را به بی اعتنایی به 
مسائلی همچون »شیعه و سنی«، »عرب 
و عجم« و دیگر خطوط فاصل، و عمل به 

مبانی و اصول دعوت کرده ایم.
رهبر انقلاب، تشــویق ملتهــای دیگر به 
ایســتادگی در مقابــل زورگویی ها را از 
علل عصبانیت نظام سلطه و دشمنی آنها 
دانستند و گفتند: خنثی کردن نقشه های 
جنایتکارانه آمریکا در کشورهای مختلف 
که یک نمونه آن داعش بود، باعث تبلیغات 
متراکم ایران هراســی و شیعه هراسی، و 
متهم کردن ایران به دخالت در کشورهای 

دیگر شده است.
ایشان با تأکید بر اینکه جمهوری اسلامی 
دخالتــی در کشــورهای دیگر نــدارد، 
اتهام زنی های سلطه گران را ناشی از عجز 
و ناتوانی آنها در جلوگیری از پیشرفت های 

چشمگیر نظام اسلامی خواندند و افزودند: 
البته همــه باید در مقابل سیاســتهای 
استکباری هوشیار باشند و با آنها همراهی 

نکنند.
حضــرت آیــت الله خامنه ای، سیاســت 
کنونی اســتکبار را پر رنگ کردن تفاوتها 
و خطوط فاصل غیرواقعی در دنیای اسلام 
برشمردند و گفتند: تحریک و نقشه کشی 

برای جنگ شــیعه و سنّی، عرب و عجم، 
شیعه با شیعه، و سنّی با سنّی که اکنون 
در برخی از کشــورها مشاهده می شود، 
سیاست شیطان بزرگ یعنی آمریکا است 

که باید در مقابل آن هوشیار بود.
ایشان با اشــاره به اینکه پیروان اهل بیت 
بایــد پرچمدار همبســتگی و هم افزایی 
باشــند، افزودند: همچنان که از روز اول 
گفتیم، تشکیل مجمع جهانی اهل بیت به 
معنای مقابله و دشمنی با غیرشیعه نیست 
و از ابتدا نیز با برادران غیرشیعه که در راه 

درست حرکت کرده، همراهی کرده ایم.
رهبر انقلاب در پاســخ به این سؤال که 
»آیا توانایی مقابله با معارضه های دشمنان 
جهان اســلام وجود دارد«، گفتند: قطعاً 
توانایــی متوقــف کردن و عقــب راندن 
استکبار با توجه به ظرفیتهای نرم افزاری 

و سخت افزاری دنیای اسلام وجود دارد.
ایشــان »حقایق و معارف اسلامی، توکل 

به خدا، نگاه امیدوارانه به تاریخ، مســئله 
مهدویــت« را از جملــه ظرفیــت های 
نرم افزاری جهــان اســلام خواندند و با 
اشاره به بن بست های فکری غرب و نظام 
لیبرال دموکراسی افزودند: البته در زمینه 
سخت افزاری، مستکبران با استعمارگری 
و اســتفاده از منابع دنیای اسلام و به کار 
بردن انواع حیله ها، خود را قوی کرده اند 
اما ظرفیتهای طبیعی دنیای اسلام برای 
پیشرفت بسیار زیاد است که اهمیت یک 
نمونه آن یعنی نفت و گاز امروز برای همه 

آشکارتر شده است.
حضرت آیت الله خامنه ای، شــکوفا شدن 
ظرفیتها را در گرو عزم راســخ، شناخت 
دشــمن، هدایتی همچــون هدایت امام 
بزرگــوار و کنــار گذاشــتن کم کاری ها 
دانستند و گفتند: امروز جمهوری اسلامی 
به عنوان یک الگو و واقعیت زنده، توانسته 
در مقابــل انــواع دشــمنی ها و حملات 
تــاب آوری نشــان دهد و آن نهــال تازه 
روییده را به درختــی کهن تبدیل کند. 
البته مقصود از الگــو بودن، الگوگیری از 
ساختار سیاســی نیست بلکه تمسک به 

اصول و مبانی امام بزرگوار است.
ایشــان در پایــان خاطرنشــان کردند: 
آینده دنیای اســلام آینده روشنی است 
و مجموعه شــیعه می تواند نقش آفرینی 

بزرگی در آن انجام دهد.
در ابتــدای ایــن دیدار، حجت الاســلام 
والمســلمین رمضانی دبیــرکل مجمع 
جهانی اهل بیــت)ع( از هفتمین اجلاس 
مجمع عمومی ایــن مجمع که با حضور 
شــخصیت هایی از ۱۱۷ کشور و با شعار 
»اهل بیت)ع( محــور عقلانیت، عدالت و 

کرامت« برگزار شد، گزارشی بیان کرد.

دیدگاه

مذاکره تا نوامبر؟
ایران همان طور کــه نورنیوز پیش تر گفته 
بود، آخر هفته گذشته پاسخ خود را به آنچه 
آمریکایی ها درباره توافق احتمالی و احیای 
برجام خواســته بودند، داد. پاسخی که گویا 
خوشــایند طرف غربی نبود و آن را سازنده 

ندانستند. 
آنطور که ناصر کنعانی، ســخنگوی وزارت 
خارجه ایران گفته در این پاسخ به صراحت 
اعلام شده است ایران آمادگی دارد تا هفته 
پیش رو برای اعلام توافق نهایی نشست وزرا 
برگزار شود، با این برداشت که معدود نظرات 
مطرح شــده از سوی ایران تأمین شود. یک 
منبع مطلع نیز در این باره گفته که »ایران 
در پاسخ پیشین خود نیز که طرف های مقابل 
به منطقی و ســازنده بودن آن اذعان کرده 
بودند، برای موضوعات باقی مانده راه حل های 

عملیاتی ارائه داده بود.«
گفتنی است، حسین امیرعبداللهیان، وزیر امور 
خارجه کشورمان هم روز پنج شنبه در رایزنی 
تلفنی با همتای اماراتی خود گفت: »جمهوری 
اســلامی ایران برای رســیدن به توافق قوی و 
پایدار، حســن نیت و جدیت خود را نشان داده 
و همکارانم با دقت و ســرعت در حال بررسی 
متن و آماده ســازی پاسخ هســتند.« با وجود 
همه این ها طرف آمریکایی ساز خود را می زند 
و حاضــر به کوتاه آمدن نیســت. این رویکرد 
طرف مقابل و سرنوشتی که احتمالا پیش روی 
مذاکرات است در بسیاری از رسانه ها مورد توجه 
قرار گرفته است. مثلا  پولیتیکو در گزارشی با 
اشــاره به نزدیک بودن انتخابات میان دوره ای 
کنگره امریکا و لزوم بررسی مفاد توافق هسته ای 
در این نهاد، از احتمال تعویق مذاکرات وین تا 

بعد از برگزاری انتخابات مزبور خبر داده است.
در ایــران نیز روزنامه های امــروز به این بحث 
مفصلا پرداخته اند. به عنــوان نمونه »جوان« 
نوشته: »به رغم ادعای امریکایی ها مقامات ایرانی 
بار ها اعلام کرده اند که این طرف امریکایی است 

که در مسیر مذاکرات سنگ اندازی می کند و اگر 
واشنگتن تصمیم خود را بگیرد در مدت زمان 
کوتاهی می توان به توافق رسید. به نظر می رسد 
لابی صهیونیستی مثل همیشه در رسیدن به 
خواســته هایش موفق عمل کرده و سفر مکرر 
مقامات صهیونیســتی به واشنگتن و دیدار با 
مقامات ارشد این کشور، توانسته نظر دولتمردان 
کاخ سفید را تغییر دهد تا از تن دادن به هرگونه 

توافقی با تهران خودداری کنند.«
کیهان نیز نوشته است: »پافشاری ایران برای 
اخذ تضمین و مطمئن شــدن از یک توافق 
خوب، پایدار و قوی باعث شده تا آمریکایی ها 
پاسخ ایران را »غیرسازنده« و »ناامیدکننده« 
عنوان کرده و بازهم بر اجرای یک طرفه برجام 

اصرار کنند.«
روزنامه اصلاح طلب »اعتماد« نیز در این باره 
نوشته: »هرچند متن پاسخ تهران به ایالات 
متحده که با واسطه اتحادیه اروپا ارسال شده 
منتشر نشده اما گمانه زنی درباره محتوای آن 
به خصوص در بخش هایی که طرف غربی آن 
را ناراضی کننده خوانده آغاز شــده اســت. از 
مجموع سخنان ابراهیم رییسی، رییس جمهور، 
محمد اســلامی، رییس سازمان انرژی اتمی 
ایران و حسین امیرعبداللهیان، وزیر خارجه در 

چند روز منتهی به ارسال پاسخ ایران اینگونه 
برمی آید که ایران بر بســته شــدن پرونده 
اختلاف هــای پادمانی بــا آژانس بین المللی 
انرژی اتمی اصرار دارد و به نظر می رســد که 
این بار در متن پاسخ جدید به اتحادیه اروپا این 
درخواست را رسما مکتوب هم کرده است. در 
این مقوله طرف ایرانی معتقد است که سازوکار 
تعریف شده میان سازمان انرژی اتمی ایران و 
آژانس بین المللی انرژی اتمی باید به موازات 
مذاکرات احیــای برجام پیش رفته و پرونده 
همزمان با اعلام خبر احیای برجام مختومه 
شــود چرا که باز ماندن این پرونده اختلافی 
می توانــد بر بهره بــرداری ایــران از بندهای 
درج شده در متن برجام به منظور عادی سازی 
فعالیت های هسته ای ایران در یک بازه زمانی 
مشــخص و دریافت نتیجه گیری گسترده تر 
درباره صلح آمیز بودن این برنامه اختلال ایجاد 

کند.«
ایــن روزنامه امــا طبق روال همیشــگی 
اصلاح طلــب به جای طــرف مقابل مواضع 
طــرف ایرانی را به باد نقــد گرفته و به نقل 
از رضا نصری، کارشناس مسائل بین المللی 
درباره مضرات تاخیــر در توافق برای ایران 

نوشته است.

پیروان اهل بیت و شیعیان جهان مفتخرند که نظام اسلامی در مقابل اژدهای 
هفت سر نظام سلطه، سینه سپر کرده و به اعتراف خود مستکبران، بسیاری از 

نقشه های آنان را به شکست کشانده است

,,

اتحاد ایران، روسیه و چین علیه آمریکا به 
آرامی درحال شکل گیری است

شبکه بلومبرگ در گزارشی با اشاره به تقویت روابط ایران، روسیه و چین در حوزه های 
مختلف، تاکید کرد که این ســه کشــور به آرامی در حال شکل دهی یک اتحاد علیه 

آمریکا هستند.
شبکه خبری بلومبرگ در گزارش تحلیلی خود با بررسی افزایش همکاری ها میان ایران، 
روســیه و چین در حوزه های مختلف تصریح کــرد: ایالات متحده به هر کجا که نگاه 
می کند، رقبای ژئوپلیتیکش در حال ایجاد اهداف مشترک هستند. این کشورها اگرچه 
مانند واشنگتن ائتلاف های نظامی رسمی ندارند اما به آرامی در حال ایجاد اتحادی علیه 

آمریکا هستند که از برخی جهات آنها را خطرناک تر می کند.
بلومبرگ ادامه داد: واشنگتن هنوز با یک ائتلاف تمام عیار از قدرت های متخاصم روبرو 
نشده است اما این، یک روش اشتباه است که درباره سه کشوری که به طور فزاینده در 

دشمنی خود با واشنگتن، متحد شده اند، فکر نکنیم.
از نظر آمریکایی ها، اتحادهای نظامی رسمی معیار همکاری بین المللی است. باتوجه به 
اینکه واشنگتن ده ها متحد در سراسر جهان دارد، این امر تعجب آور نیست. این روابط 
نقشی حیاتی در دکترین ایالات متحده ایفا می کند و به بسیاری از آمریکایی ها دیدگاه 

خاصی داده است.
این شــبکه با اشاره به مواردی از اتحادهای نظامی آمریکا با کشورهای مختلف جهان 
گزارش داد: ایران، روســیه و چین به گونــه ای که آمریکایی ها معمولاً از این اصطلاح 
استفاده می کنند، متحد نیســتند اما در سال های اخیر مسکو و پکن به دنبال روابط 
قوی تر با ایران بوده اند. ایران و روســیه در ســال ۲۰۱5 در سوریه متحد بودند و برای 
نجات دولت بشار اســد رئیس جمهور سوریه تلاش کردند و سیاست آمریکا را که به 
دنبال برکناری او بود، مات کردند. فروش تســلیحات روســیه و چین مدت هاست که 
ارتش ایران را تقویت کرده است. به علاوه روابط اقتصادی و دیپلماتیک به تهران کمک 

کرده است تا تأثیر تحریم های بین المللی را کاهش دهد.
بلومبرگ افزود: ایران و چین روابط دیرینه خود را از طریق یک توافقنامه مشــارکت 
استراتژیک ۲5 ساله که در سال ۲۰۲۱ امضا شد، رسمیت بیشتری بخشیدند. همچنین 
روس ها با برنامه ماهواره ای به ایران کمک می کنند و دسترسی ترجیحی به ذخایر غلات 
را برای این کشور فراهم می کنند. جیک سالیوان، مشاور امنیت ملی ایالات متحده در 
این باره گفت که این هم گرایی روسیه و ایران چیزی است که کل جهان باید به آن به 

عنوان یک تهدید عمیق نگاه کند.
این شــبکه آمریکایی تاکید کرد: درک منطق این همکاری آســان است. هر سه این 
قدرت ها به دنبال حفظ و محافظت از سیستم های سیاسی غیرلیبرال هستند، ایالات 
متحده را از همسایه های جغرافیایی خود بیرون می کنند و نظم پس از جنگ سرد تحت 
سلطه واشنگتن را عقب می رانند. در واقع آنها می توانند به طور هم زمان قدرت آمریکا را 

در چندین جبهه تحت فشار قرار دهند.
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نرخ سود بین بانکی در مدار افزایشی
آخرین وضعیت سود در بازار بین بانکی حاکی 
از آن اســت که این نرخ بــه ۲۰.۷۴ درصد 
رســیده و در هفته های اخیــر روند صعودی 

داشته است.
بــه گزارش روزنامه »صبح امروز« و به نقل از 
ایسنا، سود بین بانکی در اواخر تیرماه امسال 
رشدی را تجربه کرد و به ۲۱.۳۱ درصد رسید 

که با واکنش منفی بورسی ها مواجه شد.
در پی این واکنش، در جلسه مسئولان بانک مرکزی با فعالان بازار سرمایه بر کنترل 
نرخ سود بین بانکی در چارچوب سیاست های پولی تاکید شد که پس از این جلسه و 

مصوبه آن، روند کاهشی این نرخ آغاز شد و به ۲۱.۱۳ درصد رسید.
در ادامه، سود بین بانکی تا اواسط مردادماه به نرخ ۲۰.5۹ درصد رسید اما در هفته های 
اخیر باز هم روند صعودی این نرخ شروع شده و براساس آخرین تغییرات در سود بین 

بانکی، این نرخ به ۲۰.۷۴ درصد رسیده است.
در این بین، ماجرای اعتراض بورســی ها به افزایش سود بین بانکی به این برمی گردد 
که فعالان بازار ســرمایه، افزایش این نرخ را بر روند منفی این بازار و خروج سرمایه از 
آن تاثیرگذار می دانند، درحالیکه کارشناســان پولی و بانکی معتقدند این نرخ  تاثیری 
بر تحولات شاخص بورس ندارد و روند افزایشی این نرخ در ماه های اخیر نیز ناشی از 
فشــار تورمی بوده، نه سیاست های ضدتورمی. طبق این گزارش، سود بین بانکی که 
به عنوان یکی از انواع نرخ های بهره در بازار پول به نرخ های سود یا بهره در سایر بازارها 
جهت می دهد، در واقع قیمت ذخایر بانک هاست و زمانی که آن ها در پایان دوره مالی 
کوتاه مدت اعم از روزانه یا هفتگی، دچار کسری ذخایر می شوند، از سایر بانک ها در بازار 

بین بانکی یا از بانک مرکزی استقراض می کنند.

شاخص قیمت جهانی غذا کاهش بافت
سازمان خواربار و کشاورزی )فائو( اعلام کرد که 
شاخص قیمت این سازمان که بیشترین تجارت 
جهانی کالاهای غذایی را دنبال می کند، در ماه 
گذشــته به طور میانگین ۱۳۸ واحد در مقابل 
۱۴۰.۷ ماه جولای بود که اصلاح شده بود. رقم 

جولای قبلاً ۱۴۰.۹ بود.
به گزارش روزنامه »صبح امــروز« و به نقل از 

ایســنا، این شاخص از رکورد ۱5۹.۷ در ماه مارس که پس از حمله روسیه به اوکراین به 
دست آمد، کاهش یافته است. با این حال، قرائت اگوست ۷.۹ درصد بیشتر از سال قبل بود.

به گفته این آژانس، با بازگشایی بنادر دریای سیاه اوکراین تحت یک توافق دیپلماتیک 
و همچنین چشم انداز مطلوب برداشت گندم در آمریکای شمالی و روسیه که بر قیمت 
ها تأثیر گذاشته است، شاخص قیمت غلات فائو در ماه اوت ۱.۴ درصد نسبت به ماه 
قبل کاهش یافت اما شاخص قیمت ذرت در ماه گذشته ۱.5 درصد افزایش یافت زیرا 

هوای گرم و خشک چشم انداز تولید را در اروپا و ایالات متحده کاهش داد.
شــاخص های قیمت روغن نباتی، شکر، لبنیات و گوشت همگی کاهش یافتند که تا 

حدی منعکس کننده بهبود عرضه بود.
فائو در برآوردهای جداگانه عرضه و تقاضای غلات، پیش بینی خود را برای تولید جهانی 
غلات در ســال ۲۰۲۲ به ۲.۷۷۴ میلیارد تن از پیش بینی قبلی ۲.۷۹۲ میلیارد تنی 
در اوایل جولای کاهش داد. این ۱.۴ درصد کمتر از تولید تخمینی سال ۲۰۲۱ است.

به گفته فائو، کاهش پیش بینی تولید غلات در سال ۲۰۲۲ به دلیل کاهش چشم انداز 
ذرت در نیمکره شمالی ناشــی از آب وهوا بود، به طوری که بازده اتحادیه اروپا به طور 

قابل توجهی ۱۶ درصد کمتر از میانگین پنج ساله خود کاهش یافته است.
بر اساس گزارش رویترز، انتظار می رود مصرف جهانی غلات در سال ۲۰۲۲ تا ۲۰۲۳ 
از تولید ۲.۷۹۲ میلیون تن فراتر رود که منجر به کاهش ۲.۱ درصدی ذخایر جهانی در 

مقایسه با سال ۲۰۲۱ تا ۲۰۲۲ به ۸۴5 میلیون تن خواهد شد.

 شوک پوتین به اروپا؛ انتقال گاز 
متوقف شد

در هفته گذشته بلومبرگ خبری منتشر کرد 
مبنی بر این که میزان ذخیره ســازی انرژی 
گاز اروپا برای فصل زمســتان بهتر از انتظار 

بوده است. 
انتشــار این خبر روی قیمت گاز اروپا تأثیر 
گذاشــت و بعد از مدت ها قیمت گاز کاهش 
یافت. اما روز گذشته شرکت گاز پروم اروپا را 

دچار شــوک کرد، شرکت گازپروم روسیه اعلام کرد که خط لوله اصلی این کشور به 
اروپا طبق برنامه ریزی باز نخواهد شد و این اقدام منطقه را یک قدم به خاموشی، جیره 

بندی و رکود شدید نزدیک تر می کند.
قرار بود خط لوله در روز شنبه بازگشایی شود اما در آخرین لحظات این شرکت گفت 
که یک مشــکل فنی به وجود آمده و تا زمانی که رفع نشود جریان گاز دوباره برقرار 
نمی شــود. اتحادیه اروپا، در واکنش به این اتفاق اعلام کرد که گاز پروم با بهانه های 
نادرست اقدام به قطع گاز می کند و آنچه گازپروم اعلام کرده قطع گاز را توجیه نکرده 

است. 
 این یک ضربه بزرگ به اروپا اســت که در تلاش برای کاهش وابســتگی خود به گاز 
روســیه تا قبل از زمستان است. حال اروپا هر لحظه منتظر قدم های بعدی روسیه در 

جنگ انرژی است.

هدیه رئیس جمهور به یارانه بگیران
به موجب قانون تامیــن اجتماعی، اگر بیمه 
شده ای ۷۲۰ روز قبل از ثبت رسمی ازدواج، 
دارای سابقه بیمه پردازی باشد، می تواند »یک 
ماه حقوق« بابت کمک هزینه و یا حق ازدواج 
دریافت کند که به عنوان هدیه اعطا می شود 

و بلاعوض است.
به گزارش روزنامــه »صبح امروز« و به نقل از 

خبر انلاین، سازمان تأمین اجتماعی به موجب قانون، تعهداتی در قبال بیمه شدگان خود 
دارد؛ این تعهدات به دو نوع تعهدات کوتاه مدت و بلندمدت تقسیم می شود.

از جمله کوتاه مدت می توان به حمایت های درمانی در موارد بیماری، بارداری و حوادث، 
غرامت دســتمزد ایام بیماری، غرامت دستمزد ایام بارداری، هزینه سفر و اقامت بیمار 
و همراه، پروتــز و اورتز، غرامت نقص عضو مقطوع، کمک هزینه ازدواج، هزینه کفن و 
دفن و مقرری بیمه بیکاری اشاره کرد.مستمری بازنشستگی، مستمری از کارافتادگی 
کلی، مســتمری از کارافتادگی جزئی، مستمری بازماندگان و مزایای نقدی، غیرنقدی 
و عیدی مستمری بگیران )کمک عائله مندی، کمک هزینه اولاد و عیدی( نیز از جمله 
تعهدات بلندمدت هستند.بر اساس ماده ۸5 قانون تأمین اجتماعی، کمک هزینه ازدواج 
به عنوان یکی از تعهدات سازمان تأمین اجتماعی به عنوان هدیه به بیمه شدگان اجباری 
واجد شــرایط که برای بار اول تشکیل خانواده می دهند، پرداخت می شود.بیمه شدگان 
تأمین اجتماعی در هنگام ازدواج اول، هدیه نقدی ازدواج معادل »یک ماه حقوق مبنای 
کسر حق بیمه« دریافت می کنند و اگر زن و شوهر هر دو بیمه شده تأمین اجتماعی باشند، 
این هدیه بلاعوض به هر دو نفر پرداخت می شود.میزان کمک هزینه ازدواج برابر است با 
مجموع حقوق و مزایای مشمول کسر حق بیمه ظرف دو سال قبل از تاریخ ازدواج تقسیم 
بر ۲۴ و در صورتی که مبلغ محاسبه شده کمتر از حداقل دستمزد تاریخ ازدواج باشد، مبلغ 

قابل پرداخت به حداقل دستمزد سال وقوع عقد افزایش می یابد.

خبر

حذفتحریمهاچهاثریبرعملکرداقتصادایرانخواهدداشت؟

FATFدرآیندهاقتصاد
یکی از سوالات مهم این روزها در جریان 
مذاکــرات برجــام این اســت که حذف 
تحریم ها چه اثری بر عملکرد اقتصاد ایران 

خواهد داشت؟
به گزارش روزنامه »صبح امروز« و به نقل 
از تجارت آنلاین؛ از نگاه فعالان اقتصادی 
بلاشــک امضای برجام و حذف تحریم ها 
می تواند بخشی از مشکلات اقتصاد ایران 
را رفع کند. امروز یکی چالش های اصلی 
ناشی از تحریم، زوال رشد و توسعه اقتصاد 
ایران اســت. به باور کارشناسان تحریم ها 
باعث شــده دغدغه های سیاستگذاران از 
رشــد اقتصادی به ســمت سیاست های 
روزمره درخصوص دور زدن و کم اثر کردن 
تحریم ها شیفت پیدا کند، به همین دلیل 
اثر تحریم ها را بر تمامی تصمیم گیری               های 
سیاســتی می توان دیــد. در دوره هایی 
نیز به دنبــال افزایش شــدید تحریم               ها، 
دولت               هایی که از پیامدهای سیاسی بیم 
داشتند، نه تنها سیاست های انحراف               زا را 
محدود نکردند، بلکه حتی آنها را تشدید 
کردنــد یا بــرای کاهش اثــرات تورمی 
تحریم ها به چند نرخی بودن ارز متوسل 

شوند.
سیاست های سال های اخیر رشد اقتصاد 

ایران را به صفر رسانده است
ارز  اگرچــه  نیــز  کنونــی  دوره  در   
ترجیحی حذف شــده اما هنــوز دولت 
ارز دست نگه داشته  یکسان ســازی  برای 
اســت. داده های موجود نشان می دهد، 
سیاست های ســال های اخیر باعث شده 
در ۱۰ سال اخیر رشد اقتصاد ایران تقریبا 
صفر درصد شود. البته به باور تحلیلگران 
پیش از وضع تحریم های سال های اخیر 
هم شــرایط اقتصاد ایــران، خوب نبوده 
و میانگین منحنی رشــد اقتصاد بیش از 
۳ درصد نبوده است. علاوه بر این، پس از 
وضع دور جدیــد تحریم ها فرصت هایی 
که می توانستیم داشته باشیم را از دست 

داده ایــم. حتی فقر مطلقی کــه قبل از 
تحریم ها در یک دوره ۱۰ساله، نصف شده 

بود مجددا برگشته است. 
رشد اقتصادی سال ۲۰۱۶ کوتاه مدت بود

در این دوره به باور فعالان اقتصادی حدود 
5 درصد حاشیه ســود فعالان اقتصادی، 
صرف هزینه های تبدیل ارزها، انتقال پول 
و بیمه ها شده است. ایران در سال ۲۰۱۶ 
پس از امضای توافق هســته ای، رشــد 
اقتصادی شدید 5/ ۱۲درصدی را تجربه 
کرده است. با این حال این رشد اقتصادی 
کوتاه مدت بود.در ایــن دوره از تحریم ها 
صادرات و واردات به شدت کاهش یافت. 
علاوه بر نفت، فلــزات صنعتی ایران که 
منبع بزرگی از درآمد صادرات ایران است 
نیز تحریم شــدند.در این شــرایط رشد 
نرخ بیکاری در ایران ادامه دار پیش بینی 
اظهارات صندوق  بر اســاس  می شــود. 
بین المللــی پــول پیش بینی می شــود 
در ســال ۲۰۲۱ حــدود ۴/ ۱۲درصد از 
جمعیت ایران بیکار باشند.کسری شدید 
بودجه نیز می تواند از اثرات این تحریم ها 
باشــد؛ به طوری که دولت ایــران بیش از 
توان خود هزینه می کند و کسری مالی در 
حال گسترش است و این کسری بودجه 
توانایی کشور در بهبود فعالیت اقتصادی و 
بازیابی از بیماری همه گیر ویروس کرونا را 

محدود می کند. 
تجارت ایران به شیوه تهاتر کالا به کالا

یکی دیگر از مشکلات اقتصادی در ایران 
عدم تصویب اف ای تی اف است.به همین 
دلیل در حــال حاضر تقریبا تمام ارتباط 
ایران با شــبکه های بانکــی جهان قطع 
است و پول به صورت چمدانی یا از طریق 
صرافی ها منتقل می شود و تجارت ایران به 
شیوه تهاتر کالا به کالا جریان دارد.ایران 
به دلیل حضور در لیست سیاه اف ای تی اف 
همچنان قادر نیست مبادلات مالی خود را 
با کشورهایی که با آنها پیمان پولی چند 

جانبــه دارد یــا واردات در ازای صادرات 
انجام دهد.در این خصوص باید یادآور شد 
که تاثیر غیرقابل انکار مساله تحریم ها در 
ایجاد وضعیت کنونی کشور به همراه عدم 
تصویب اقدامات عملی که گروه ویژه اقدام 
مالی علیه پولشویی از ایران انتظار داشت، 
باعث شده اســت تا این فشارها تشدید 
شود. بنابراین در همین شرایط تحریمی، 
فعالان اقتصادی ایرانی می توانســتند با 
برخی بانک های چینی، روســی و حتی 
ترکیه ای مراودات مالی داشته باشند؛ اما 
با قرار گرفتن در لیست سیاه اف ای تی اف 
این امکان از صادرکنندگان و واردکنندگان 

گرفته شده است.
بازهم با خودتحریمی مواجه می شویم

در پایان باید خاطرنشــان شــد که عدم 
پیوستن به اف ای تی اف فشارهای تحریمی 
و فشارهای ناشی از مراودات مالی و بانکی 
را دوچنــدان می کند، بدیهی اســت که 
کمترین فایده پذیــرش اف ای تی اف این 

است که اجازه نمی دهد اوضاع اقتصادی 
از شــرایط کنونــی که هر روز شــاهد 
افزایش قیمت ها هســتیم بدتر شود. این 
در حالی اســت که در لیست سیاه قرار 
گرفتن کشــور ایران باعث شده است که 
حتی اگر گشــایش هایی هــم در آینده 
نزدیک ایجاد کنیم، بازهم با خودتحریمی 
مواجه می شــویم به اســم لیست سیاه 
اف ای تی اف که اجازه مراودات مالی را به 
بانک های کشــورمان نخواهد داد و عملا 
تلاش ها برای گشایش اقتصادی همچون 
آزادســازی منابع مالی کشورمان، به در 

بسته می خورد.
عملکرد اقتصاد ایران در دهه 90

رئیس مرکز پژوهش هــای اتاق بازرگانی 
ایــران می گویــد آنچه که در۱۰ ســال 
گذشته تحت تاثیر تحریم ها برای اقتصاد 
ایــران به وجود آمده، کار را در حوزه های 
مختلف برنامه ریزی و اجرا دشــوار کرده 
است. محمد قاسمی اظهار کرد: واقعیت 
این است که عملکرد اقتصاد ایران حتی 
پیش از اعمال تحریم های جدید از ابتدای 
دهه ۹۰ نیز چندان قابــل دفاع نبوده و 
میانگین رشــد اقتصادی ما در تمام آن 
ســال ها چیزی بین دو تا سه درصد بوده 
است. با این وجود پس اعمال تحریم های 
هسته ای میانگین رشد اقتصادی ما در ۱۰ 
ســال اخیر نزدیک به صفر بوده که یک 

زنگ خطر برای ما به حساب می آید.
به گفته وی، با توجه به این شــرایط نه 
می تــوان از این گفت کــه اگر تحریم ها 
نبودند اقتصاد ما با ســرعت بسیار بالایی 
رشد می کرد و نه می توان مشکلات امروز 
را بــه یک گروه یا یــک مدیریت خاص 

محدود کرد. 
رئیس مرکز پژوهش هــای اتاق بازرگانی 
ایــران با بیــان اینکــه تــداوم تحریم، 
اولویت های سیاست گذاران ایرانی را تغییر 
داده، توضیح داد: در حالت عادی، مدیران 

ما باید زیرســاخت های لازم برای رشد و 
توســعه اقتصادی را فراهم کنند و برنامه 
ریزی برای رســیدن به اهداف اقتصادی 
کلان در دســتور کار قرار داشته باشد اما 
تحریم ها باعث شــده که بخش مهمی از 
تمرکز ما به دور زدن تحریم ها و باز کردن 
راهی برای تعامل و تامین نیازها اختصاص 
یافته و رشد و توسعه اقتصادی در اولویت 

دوم قرار گرفته است. 
قاسمی با اشاره به مشکلاتی که بنگاه های 
اقتصــادی با آن رو به رو بوده اند، بیان کرد: 
بالا رفتــن هزینه فعالیت های تجاری یکی 
از اصلی ترین مشکلاتی بوده که بنگاه های 
اقتصــادی ایرانی بــا آن مواجــه بوده اند. 
امروز در بازار رقابتی جهانی، حاشــیه سود 
بسیاری از شرکت ها بین ۱۰ تا ۱5 درصد 
تعریف می شود. اینکه در چنین شرایطی، 
شــرکت های ایرانی مجبور شــوند هزینه 
بیشتری برای حمل و نقل، جابجایی ارز و 
هزینه های بانکی و بیمه ای پرداخت که شاید 
پنج درصــد هزینه نهایی را بالا ببرد، قطعا 
برای صادرکنندگان ما مشکل آفرین شده 

و فشاری مضاعف بر آنها وارد کرده است. 
وی ادامه داد: در حوزه های اجتماعی نیز 
برخی دســتاوردهای قبلی ما با اما و اگر 
مواجه شده است. برای مثال موضوع فقر 
مطلــق در دهه های قبل در اقتصاد ایران 
بســیار کاهش یافته و حتی نصف شده 
بود اما در سال های گذشته می بینیم که 
با افزایش فشــارها، بار دیگر این آمار بالا 

رفته است. 
قاسمی خاطرنشــان کرد: انتظار ما این 
است که در صورت نهایی شدن مذاکرات 
و کنار رفتن تحریم های هســته ای، این 
هزینه ها کاهش یابد و امکان آن به وجود 
آیــد که از سیاســت گذاران تا بنگاه های 
اقتصادی بتوانند با راحتی بیشتری نسبت 
به پیگیری اهداف اقتصادی کشور عمل 

کنند.

عملکرداقتصاد
ایرانحتیپیشازاعمال
تحریمهایجدیدازابتدای
دهه۹۰نیزچندانقابل
دفاعنبودهومیانگینرشد
اقتصادیمادرتمامآن
سالهاچیزیبیندوتاسه
درصدبودهاست.بااین
وجودپساعمالتحریمهای
هستهایمیانگینرشد
اقتصادیمادر۱۰سالاخیر
نزدیکبهصفربودهکهیک
زنگخطربرایمابهحساب
میآید

قیمت گندم در هفته جاری اعلام می شودجزئیاتی جدید از کاهش سهمیه ماهیانه بنزین
عضو کمیسیون انرژی مجلس گفت: تاکنون 
۲5۰ لیتر در کارت شــخصی موجود بود و 
دارنده مختار بود که از کارت شــخصی و 
یا جایگاه دار اســتفاده کند، بنابراین اتفاقی 
کــه می افتاد این بود که برخــی، از کارت 
جایگاه دار اقدام به ســوخت گیری کرده و 
کارت شخصی خود را در اختیار عده ای در 

مرزها قرار داده و قاچاق صورت می گرفت.
به گــزارش روزنامه »صبح امروز« و به نقل 
از ایلنا، هادی بیگی نژاد درباره ســاز و کار 
جدید برای توزیع بنزین با نرخ آزاد )۳۰۰۰ 
تومانی( اظهار داشــت: طبق آنچه از سوی 

وزارت نفت قرار است اجرا شود، هیچ تغییری در سهمیه 
دوم سوخت ایجاد نشده اســت، قبلا دارندگان خودرو 
به دو طریق از سهمیه دوم سوخت استفاده می کردند، 
یعنی یا می توانســتند از کارت شخصی استفاده کنند 
و یا اینکه با کارت جایگاه دار اقدام به دریافت ســوخت 

سوخت می کردند.
وی افزود: تاکنون ۲5۰ لیتر در کارت شخصی موجود 
بــود و دارنده مختار بــود که از کارت شــخصی و یا 
جایگاه دار استفاده کند، بنابراین اتفاقی که می افتاد این 
بود که برخی از کارت جایگاه دار اقدام به سوخت گیری 
کرده و کارت شخصی خود را در اختیار عده ای در مرزها 

قرار داده و قاچاق صورت می گرفت.
عضو کمیســیون انرژی مجلس تصریح کرد: مجموعه 
پالایش و پخش به این نتیجه رسید که برای جلوگیری 
از قاچاق، ســهمیه واریزی سوخت آزاد را کاهش دهد. 
البته در ســهمیه ســوخت اول هم که تغییری بوجود 

نیامده است.
وی ضمن رد شــائبه گرانی و یا کاهش سهمیه بنزین 
گفت: اگر قرار بود سهمیه کاهش پیدا کند و یا قیمت 
افزایــش یابد باید کارت جایــگاه داران کلا جمع آوری 

می شد.
بیگی نژاد تاکید کرد: در مجموع ســهمیه مردم کاهش 

پیدا نکرده و کسی که بیش از ۱5۰ لیتر در ماه مصرف 
داشته باشــد، می تواند از کارت جایگاه دار با همان نرخ 

۳۰۰۰ تومان سوخت گیری داشته باشد.
وی جمــع آوری کارت جایــگاه دار در مناطق مرزی را 
هم رد کرد و گفت: قــرار بود کارت جایگاهه ای مرزی 

جمع آوری شود اما این اتفاق نیفتاده است.
این نماینده مجلس ضمن تکذیب شــایعات سه نرخی 
شدن بنزین گفت: ما هیچگاه از چند نرخی شدن کالاها 
از جمله بنزین ســود نبرده ایم، بنده تاکنون طرحی در 

این قضیه ندیده ام.
وی در ادامــه با انتقاد از دولت و وزارت نفت بابت عدم 
تدویــن یک طرح جامع در ایــن حوزه گفت: باید یک 
طرح جامع تدوین شده، ابتدا ابعاد قضیه را بررسی کنند 

تا منجر به نگرانی مردم نشود.
بیگی نژاد تاکید کرد: گله ما این اســت که باید از قبل 
این موضوع بررســی می شــد، اگر تصمیم را همراه با 
بررسی نقد کارشناسانه اتخاذ کنند ممکن است عده ای 
هم مخالف باشــند اما اکثریت راضی خواهند بود، زیرا 
به هرحال همه قبول داریم که ما نســبت به تمام دنیا 
ســرانه مصرف بالاتری در حوزه انرژی داریم و همه بر 
این موضوع اذعــان داریم که مصرف حامل های انرژی 
در کشــور باید ساماندهی شود، مردم هم وقتی ببینند 

تصمیم درست است، استقبال می کنند.

وزیر جهاد کشاورزی درباره تعیین قیمت 
تضمینی محصولات اســتراتژیک و گندم 
گفت: در هفته جاری قیمت خرید تضمینی 

محصولات استراتژیک اعلام می شود.
به گــزارش روزنامه »صبح امــروز« و به 
نقل از مهر، ســید جواد ســاداتی نژاد در 
مراسم افتتاحیه بیست و یکمین نمایشگاه 
بین المللــی دام و طیور دربــاره تعیین 
و  استراتژیک  قیمت تضمینی محصولات 
گندم گفت: در هفته جاری قیمت خرید 
از جمله  استراتژیک  تضمینی محصولات 

گندم و برنج اعلام می شود.
وی از اظهار نظــر درباره اینکه قیمت خرید تضمینی 

گندم چه رقمی خواهد بود، خودداری کرد.
ساداتی نژاد در بخش دیگری از سخنان خود با اشاره 
بــه اینکه صنعت دام و طیور نقش بســزایی در حوزه 
تامین امنیت غذایی دارد، افزود: به ویژه بعد از اجرای 
طرح مردمی سازی یارانه ها فشار زیادی بر این بخش 
وارد شــده و تولیدکنندگان غیرتمندانه در این مسیر 

ایستادگی کردند.
وی با اشــاره به اینکــه به زودی از ایــن دوران گذر 
خواهیم کرد و تولید نشــاط خود را بازیابی می کند، 
گفت: آخرین دســتاوردها در نمایشگاه دام و طیور به 

نمایش گذاشته می شود.
وزیر جهاد کشــاورزی ادامــه داد: صنعت دام و طیور 
باید در حوزه بهره وری رشد کند و در این راستا بحث 

افزایش کیفیت خوراک دام مطرح است.
وی با اشــاره به اینکه باید خوراک با قیمت و کیفیت 
مناســب جایگزین خوراک فعلی شود، گفت: قبلًا هم 
تولیدکننــدگان به ویژه دامــداران از کیفیت خوراک 

گلایه داشتند.
وزیــر جهاد کشــاورزی با بیان اینکه بیــش از ۸۰۰ 
کارخانه خوراک دام در کشــور داریم، افزود: ظرفیت 
تولید این کارخانجات بیش از ۲5 میلیون تن اســت 

که در راســتای ارتقای کیفیــت، در حال رتبه بندی 
کارخانجات تولید خوراک دام و طیور هستیم.

ســاداتی نژاد با بیان اینکه در وزارت جهاد کشاورزی 
از حضور شــرکت های دانش بنیان استقبال می کنیم، 
گفت: در حوزه خوراک و دارو و واکســن دام و طیور، 
ظرفیت گســترده ای برای اســتفاده از دانش بنیان ها 

وجود دارد.
وزیر جهاد کشــاورزی در بخش دیگری از ســخنان 
خود با اشــاره به تاکید رییــس جمهور بر خودکفایی 
در محصولات استراتژیک، گفت: ما در حوزه برخی از 
کالاها می توانیم به خودکفایی کامل برسیم و در برخی 

دیگر نیز تا آستانه خودکفایی پیش خواهیم رفت.
ســاداتی نژاد با بیان اینکه در این راســتا باید کشت 
سبزی و صیفی را به گلخانه ها منتقل کنیم، افزود: در 
فاز اول این طرح به ۱۰۰ هزار هکتار گلخانه نیاز داریم 
اما سطح گلخانه های کشــور در حال حاضر ۲۳ هزار 
هکتار اســت بنابراین به احداث حدود ۸۰ هزار هکتار 

گلخانه نیاز داریم.
وزیر جهاد کشاورزی تصریح کرد: در حال برنامه ریزی 
برای ایجاد شهرک های گلخانه ای هستیم تا فضا برای 
کشت محصولات اســتراتژیک باز شود همچنین در 
بحث علوفــه، تولید را از فضای باز به مراتع خواهیم 

برد.
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دادستان کل کشور در بخشنامه ای اعلام کرد؛
سرقت های همراه با خشونت مشمول محاربه 

است
دادستان کل کشور در بخشنامه ای اعلام کرد: 
سرقت های توأم با خشونت و بکارگیری سلاح، 
مشــمول ماده ۲۷۹ قانون مجازات اســلامی 

)محاربه( خواهد بود.
به گزارش خبرگزاری مهر، با توجه با تأکیدات 
و دستورات رئیس قوه قضائیه به دادستان کل 
کشور جهت تشکیل ستادی ویژه برای مقابله 

با ســرقت های خشن و زورگیری ها، حجت الاسلام و المسلمین محمد جعفر منتظری 
دادستان کل کشور در نامه ای خطاب به رؤسای دادگستری و دادستان های سراسر کشور 
درباره نحوه برخورد و رسیدگی به پرونده های سرقت های همراه با بکارگیری سلاح سرد 

و گرم، دستوراتی صادر کرد.
در بخشــنامه دادستان کل کشور آمده است، در مراکز استان ها و یا شهرستان هایی که 
اینگونه حوادث اتفاق می افتد، لازم اســت شعب ویژه رسیدگی به این نوع پرونده ها در 
دادسرا و دادگاه بدوی و تجدیدنظر تشکیل و اسامی قضات به همراه شماره تلفن آنان به 

این دادستانی ارسال شود.
حجت الاسلام و المسلمین منتظری در این بخشنامه تاکید کرد که از ضابطین مؤکداً 
خواسته شود کلیه پرونده های دارای عناوین فوق را در اسرع وقت به دادسرا ارسال و در 
مواردی که تحقیقات و جمع آوری ادله به آنان ارجاع شــده با قید فوریت تکمیل و به 

دادسرا اعاده نمایند.
دادستان کل کشــور با تاکید بر اینکه رسیدگی به این پرونده ها در دادسرا و دادگاه در 
اسرع وقت و با قاطعیت کامل به عمل آید، به رؤسای دادگستری و دادستان های سراسر 
کشور اعلام کرد که غالباً این نوع اقدامات و سرقت های توأم با خشونت و بکارگیری سلاح، 
مشمول ماده ۲۷۹ قانون مجازات اسلامی )محاربه( خواهد بود؛ لذا ضروری است تأمین 

کیفری از نوع قرار بازداشت موقت صادر گردد.
در بخشی از این بخشنامه آمده است در صورت لزوم، از ظرفیت نیروهای بسیج در اینگونه 

موارد نیز استفاده شود و از نیروهای انتظامی و اطلاعاتی حمایت جدی به عمل آید.
دادستان کل کشور در بخشی از این بخشنامه به رؤسای دادگستری و دادستان ها اعلام 
کرد که به هیچ عنوان به سارقان به عنف، مقرون به آزار و مسلحانه و دارای سابقه سرقت 
مرخصی داده نشود، همچنین برای محکومین و مجرمین حرفه ای و سابقه دار )کیف قاپ، 

به عنف، مسلحانه و مقرون به آزار( پیشنهاد عفو داده نشود.
دادستان کل کشور همچنین تاکید کرد که نسبت به اجرای احکام صادره در خصوص 

پرونده های سرقت )اعم از غیابی و حضوری( اقدام عاجل به عمل آید.

ایفای نقش »مرکز وکلای قوه قضائیه« در 
قرارگاه ویژه مقابله با سرقت های خشن

در پی صدور دستور ویژه رئیس عدلیه مبنی بر 
تشکیل ستاد ویژه مقابله با سرقت های خشن و 
زورگیری، »مرکز وکلای قوه قضائیه« بر ایفای 

نقش در این خصوص اعلام آمادگی کرد.
به گــزارش خبرنگار اجتماعــی خبرگزاری 
تسنیم؛ در پی صدور دستور ویژه حجت الاسلام 
محســنی اژه ای، رئیس قــوه قضائیه مبنی بر 

تشــکیل ستاد ویژه مقابله با سرقت های خشــن و زورگیری و تأکید ویژه بر اهمیت و 
حراســت از حقوق عامه از سوی رئیس دستگاه قضا، مرکز وکلای قوه قضائیه بر ایفای 

نقش در این خصوص اعلام آمادگی کرد.
حسن عبدلیان پور، رئیس مرکز وکلا، کارشناسان رسمی و مشاوران خانواده قوه قضائیه در 
این باره به خبرنگار تسنیم گفت: این مرکز شامل جمع بسیار زیادی از وکلا، کارشناسان 
رسمی و مشاروان خانواده است و بر این اساس و با با تکیه بر ظرفیت های موجود و دارا 
بــودن نیروهای مؤمن، جوان و انقلابی که از تخصص های مختلف عامی و تجربی بهره 
می برند، برای تحقق دستورات رئیس قوه قضائیه مبنی بر برخورد قانونی با جرائم خشن و 

سرقت های همراه با تجاوز به عنف و استفاده از سلاح سرد، اعلام آمادگی می کند.
وی افزود: در راه مبارزه با این آسیب اجتماعی و ناهنجاری آزاردهنده که امنیت عموم 
جامعه را تهدید می کند، سهولت دستیابی تمام مردم عزیز کشورمان به خدمات حقوقی، 
در کنار حفظ حقوق عامه مردم مورد تأکید است که هر دو مورد جزو اهداف تعیین شده 
برای مرکز وکلا، کارشناسان رسمی و مشاوران خانواده قوه قضائیه محسوب می شود و 

برای تحقق آن شاهد تلاش شبانه روزی همکارانمان در این مرکز هستیم.
عبدلیان پور ادامه داد: مرکز وکلا، کارشناســان رســمی و مشاوران خانواده قوه قضائیه 
همچنین آماده است تا پیشنهادات کاربردی و تخصصی خود در زمینه اصلاح و نقص یابی 

قوانین و مقررات فعلی با هدف پیشگیری از جرائم همراه با اعمال خشونت را ارائه دهد.
وی تصریح کرد: همچنین آماده هســتیم تا در خصوص تسریع در فرآیند رسیدگی و 
دسترسی به ادله برای کشف جرائم در پرونده های اینچنینی از راه های مختلف از جمله 
ارائه خدمات مشاوره ای و وکالتی )تعیینی و معاضدتی( به بزه دیدگان و قربانیان جرائم 

خشن، همکاری و همیاری خود را انجام دهیم.
رئیس مرکز وکلا، کارشناسان رسمی و مشاوران خانواده قوه قضائیه در پایان اظهار کرد: 
همچنین برای احقاق حقوق قانونی مندرج در آیین دادرســی کیفری، این مرکز آماده 
است تا نسبت به معرفی وکلای تسخیری و ارائه مشاوره های حقوقی رایگان به مجرمین 

با هدف ریشه یابی و جلوگیری از استقرار هرگونه جرم توسط بزهکاران، اقدام کند. 

قانون خدمت وظیفه عمومی بازنگری شود
معــاون امور جوانان وزارت ورزش و جوانان در 
توئیتی از نمایندگان مجلس شورای اسلامی 
درخواســت کرد که قانــون خدمت وظیفه 

عمومی را بازنگری کنند.
به گزارش ایرنا،  وحید یامین پور در این توئیت 
تصریح کرد: »انشاءالله که سازمان نظام وظیفه 
هرچــه زودتر وام فرزندآوری را هم از شــرط 
استعلام وضعیت خدمت وظیفه مستثنی کند؛ 

اما از نمایندگان مجلس استدعا دارم با هدف تسهیل ازدواج و فرزندآوری، قانون خدمت 
وظیفه عمومی را مورد بازنگری قرار دهند.«

وی همچنین در پاســخ به پرسشــی در توئیتر عنوان کرد: »طبق ماده ۱۰ ق خدمت 
وظیفه، پرداخت وام مشروط به استعلام وضعیت خدمت است؛ سال هاست وام ازدواج، از 
این شرط مستثنی شده. با ابلاغ ق جوانی جمعیت بانک ها در خصوص وام فرزندآوری 
بلاتکلیف اند. بانک مرکزی خواستار مستثنی شدن این وام هم شده، ولی سازمان نظام 

وظیفه هنوز پاسخی نداده.«
به گزارش ایرنا، معاون امور جوانان وزارت ورزش و جوانان یکشنبه ۳۰ مرداد نیز در توئیت 
دیگری گفته بود: زوج هایی که در بانک های دولتی درخواســت وام ازدواج داده  و پرونده 

آنان تا ۲۹ مرداد تکمیل شده است، تا هفته آینده تسهیلات خود را دریافت می کنند.
یامین پــور در این توئیت تصریح کرده بود: »بنا بر اعلام وزارت اقتصاد، زوج هایی که در 
بانک های دولتی درخواست وام ازدواج داده اند و پرونده های آنها تا روز ۲۹ مردادماه تکمیل 

شده است تا هفته آینده تسهیلات خود را دریافت خواهند کرد.«
به گفته وی، براساس مصوبه شورای عالی جوانان دستگاه های دولتی و عمومی باید ۲۰ 

درصد از امکانات و ظرفیت های خود را رایگان در اختیار زوج های جوان قرار دهند.
آیین نامه استفاده از امکانات دستگاه ها تا ۳ ماه آینده به کمیته ساماندهی ازدواج جوانان 
در سراســر کشور ابلاغ و سامانه ای راه اندازی خواهد شد که متقاضیان با مراجعه به این 

سامانه بتوانند از این تسهیلات استفاده کنند.

خبر

رییسسازمانحفاظتمحیطزیست:

براینرسیدنآببهتالابهاموندستهاییدرکاراست
رییس سازمان حفاظت محیط زیست گفت: 
در زمینه حقابه تالاب هامون از هیرمند رییس 
جمهوری دستور ویژه داده است، ازسوی دیگر 
وزیر نیرو افغانستان می گوید در بحث حقابه 
ایران مبتنی بر تفاهم نامه میان دو کشــور 
متعهدیم؛ اما به نظر دست هایی در کار است 

تا حقابه تالاب هامون از هیرمند به آن نرسد.
ایــن روزها تــالاب هامون در سیســتان و 
بلوچستان تشــنه یک قطره آب است، آبی 
که حقش اســت و باید از رودخانه هیرمند 
که از افغانستان به ایران می آید تامین شود، 
با توجه به اهمیت تامین این حقابه در سال 
۱۳5۱ قــراردادی میان دولــت وقت ایران و 
افغانستان به امضا رسید که بر اساس آن مقرر 
شد سالانه ۸5۰ میلیون متر مکعب و روزانه 
۲۶ متر مکعب بر ثانیــه حقابه این تالاب از 
هیرمند تامین شود اما شواهد نشان می دهد 
که مدتی است این اتفاق نمی افتد و با توجه به 
کم بارشی و خشکسالی های پیاپی چند سال 
اخیر در کشــور مشکلات کم آبی این تالاب 
زیاد شــده به طوری که دیگر به طور کامل 

خشک شده است.
تالاب هامون در حالی خشک شده است که 
از سال ها قبل برای پیشگیری از این وضعیت 
فکر شده بود که نتیجه آن هم انعقاد قرارداد 
تامین حقابه از هیرمند میان ایران و افغانستان 
است اما مدتی است که می بینیم نه تنها آبی 
از هیرمند وارد هامون نمی شود بلکه افغانستان 
هم در دو دوره اقدام به انحراف آب از هیرمند 
به سمت منطقه ای بیابانی و بدون کشت و زرع 
به نام  گودزره کرده است، جدا از این سدسازی 
هم در بالادست مشکل ساز شده به طوری که 
سد کمال خان در ۷۰ کیلومتری مرز ایران بر 
روی بستر اصلی رودخانه هیرمند در ولایت 
نیمروز هم برای هامون شاخ و شانه می کشد 
و نمی گذارد یک قطره آب به بستر تفت دیده 

تالاب برسد.
این در حالی است که تالاب بین المللی هامون 
سومین دریاچه بزرگ ایران پس از دریای خزر 
و دریاچه ارومیه، هفتمین تالاب بین المللی 
جهان و یکی از ذخیره گاه های زیســت کره 

در ایران اســت که در صورت خشک شدن 
مشکلات محیط زیستی و اجتماعی زیادی 
به همراه خواهد آورد، 5 شهرستان هیرمند، 
نیمروز، زابل، هامون و زهک در اطراف تالاب 
بیش از ۴۰۰ هزار نفر جمعیت را در خود جای 
داده اســت که زندگی تمام آنها متاثر از این 
تالاب است، همه آنها در بخش های کشاورزی، 
دامداری، گردشگری و صیادی مشغول به کار 
بودند که زندگی و کار همه تحت تاثیر خشک 
شدن تالاب قرار گرفته است. از سوی دیگر به 
هوا بلند شدن گرد و غبار نیز از جمله مشکلاتی 
است که دامن مردم منطقه را گرفته است. در 
این میان برخی اقدامات نشــان می دهد که 
دشمنان در مرزها فعالند و کشورهای ابرقدرتی 
که دوســت دارند مرزهای ما را خالی کنند و 
ناامنی را به کشور بیاورند، بیکار ننشسته اند؛ 
معاون رییس جمهور و رییس سازمان حفاظت 

محیط زیست در این باره به خبرنگار محیط 
زیســت ایرنا گفت: در زمینه حقابه هامون از 
هیرمند رییس جمهور دستور ویژه داده است، 
بر این اساس ابتدا نماینده ویژه رییس جمهور 
در امور افغانستان موضوع را پیگیری کرد، ما 
هم نشســت هایی داشتیم و خواهش کردیم 
که این موضوع در دستور اصلی کارشان قرار 
گیرد، رایزنی ها را آغاز کردند اما متاســفانه 
دولت مستقری در افغانستان نیست تا موضوع 

را دنبال کند.
وی افزود: ما کاملا مردم منطقه سیســتان و 

بلوچســتان و وضعیت آنها را با خشک تالاب 
درک می کنیم و بر همین اســاس اســت که 
رییس جمهور به وزارت نیرو ماموریت ویژه داد 
و وزیر نیرو هم با هیات بلندپایه ای به افغانستان 
سفر کرد و در آنجا نشست هایی با هیات حاکمه 
برگزار شد که بسیار مفصل بود اما به نظر می 
رسد دست هایی در کار است که به این هیات 
حاکمه افغانســتان اجازه نمی دهد نسبت به 

تعهداتشان در قبال ایران عمل کنند.
وی اظهارداشت: هیات حاکمه افغانستان یک 
بار بحث آمار بارش هــا و مخازن آبی ایران را 
مطرح می کننــد و می گویند که به اطلاعات 
شــما اعتقادی نداریم در صورتی که همواره 
سنجنده هایی در قالب ایستگاه های آب سنجی 
در منطقه فعال است، همچنین ایستگاه هایی 
هم در ایران و هم افغانستان میزان بارش ها را 
مشخص می کنند و در دو کشور از داده های 

آنها استفاده می شود و کاملا هم قابل سنجش 
و راستی آزمایی هستند اما متاسفانه این تفکر 

در افغانستان وجود ندارد.
سلاجقه ادامه داد: البته در تمام این نشست ها 
هم وزیر خارجه افغانستان اعلام کرد که ما در 
بحث حقابه ایران مبتنی بر تفاهم نامه میان دو 
کشور که تامین ۲۶ متر مکعب بر ثانیه و ۸5۰ 
میلیون متر مکعب بر سال تعهد داریم، پایبند 
هستیم؛ این حرف ها را می زنند اما در عمل باز 
هم اجرا نمی کنند، با وجود این حرف ها بعد از 
سفری که وزیر نیرو به افغانستان داشت باز هم 

آنها آبی را رها کردند اما آن را به سمت منطقه 
گودزره در افغانســتان منحرف کردند و اصلا 
آبی به ایران و سمت هامون نیامد؛ بنابراین در 
این قسمت دیگر باید ناچارا از ظرفیت های 
بین المللی استفاده کنیم، البته اولین سیاست 
ما این است که نشست های دو جانبه می تواند 
موضوع را حل کند، ما به افغانستان از جوانب 
زیادی اشتراکات فوق العاده ای داریم اما الان 
در تصمیم گیری های هیــات حاکمه فعلی 
افغانستان یک نابســامانی وجود دارد از این 
رو تلاش می کنیم از ظرفیت های بین المللی 
اســتفاده کنیم بر این اســاس هم سازمان 
حفاظت محیط زیســت و هم وزیران نیرو و 
خارجه باید از این ظرفیت استفاده و خود را 

مکلف به حل این مشکل کنیم.
وی تاکید کرد: الان در این شرایط برای مردم 
ما در منطقه سیستان و بلوچستان بحث مرگ 
و زندگی مطرح اســت، ما مکلفیم که آب را 
برای آن مجموعــه تامین کنیم در نتیجه از 
ظرفیت های بین المللی همراه با روند نشست 
ها و دیپلماسی دوجانبه استفاده خواهیم کرد 
تا با گفتمانی کــه اتفاق می افتد آنها به این 
نتیجه برسند که آب امروز نیاز اصلی ما است 
و آنها موظفند به تعهداتشان در قالب پروتکل 
ها و تفاهم نامه هایی که قبلا امضا شد، عمل 

کنند.
در تمام نشســت ها وزیر خارجه افغانستان 
اعلام کرد که در بحث حقابه ایران مبتنی بر 
تفاهم نامه میان دو کشور که تامین ۲۶ متر 
مکعب بر ثانیه و ۸5۰ میلیون متر مکعب بر 
سال تعهد داریم، پایبند هستیم، این حرف ها 

را می زنند اما در عمل اجرا نمی کنند
معاون رییس جمهوری درباره اینکه سیستان 
و بلوچستان یک شهر مرزی است و مهاجرت 
و خالی شدن از جمعیت آن را تهدید می کند، 
گفت: با توجه به شرایط اقلیمی که اتفاق افتاده 
و چند سالی اســت که درگیر یک وضعیت 
استثنایی خشکســالی در کشور هستیم و 
مردم هم آن را درک می کنند، اولویت اصلی 
ما تامین آب شــرب استان است، در واقع در 
تلاشیم تا آب شرب پایدار برای استان تامین 

شــود، اولویت دومی که توســط وزارت نیرو 
نیز پذیرفته شده تامین حقابه های تالاب ها 
اســت که میزان آن را هم برای رودخانه ها و 
هم تالاب ها تهیه و در قالب جدول به وزارت 
نیرو ارائه دادیم این میزان آب با سه سناریوی 
شرایط پرآبی، میان آبی و کم آبی تهیه شده 
است و امیدواریم وزارت نیرو بتواند آب شرب 
را تامین کند و بعد از آن حتما ما هم حقابه ها 

را پیگیری می کنیم.
وی افــزود: البته اینکه اســتان های مرزی 
مناطق حساسی هستند را کاملا قبول داریم 
و حساسیت ما بر روی این مناطق دو چندان 
اســت، برای همین برای بــرون رفت از این 
وضعیت خشکی حتما از تمام ظرفیت ها به 
ویژه دیپلماســی استفاده می کنیم، در کنار 
مباحث دیپلماسی باید به منابع و ظرفیت های 
داخلی هــم توجه کنیم، به عنوان مثال باید 
بخش آبخیزداری را تقویت کنیم تا در زمانی 
که بارش مناسبی رخ می دهد بتوانیم آبها را 
جمع آوری، انبارش و ذخیره ســازی کنیم، 
چندی پیش در سیستان و بلوچستان باران 
های تابستانی خوبی داشتیم که می توانستیم 
این حجم آب را مدیریت و ذخیره کنیم و با 
توانمندی که در کشور وجود دارد، می توانیم 

در این مسیر گام های خوبی برداریم.
رییس سازمان حفاظت محیط زیست تاکید 
کرد: مسوولان باید یقین پیدا کنند آبی که در 
قالب سیلاب از مقابل چشمان ما عبور می کند 
و کیفیت مناسبی هم دارد ذخیره سازی شود 
تا منبعی برای تغذیه سفره های زیر زمینی و 
منابع آبی باشد که این کار با طرح آبخیزداری 
مسیر می شــود، بحث دوم ما در این شرایط 
این است که از بحث های دیپلماسی استفاده 
کنیم که بتوانیم کشور همسایه را مجاب کنیم 
تا به تعهداتش عمل کند که در این راه از تمام 
ظرفیت های گفتمانی هم استفاده می کنیم، 
در واقع با توجه به اهمیت موضوع این اتفاق 

حتما باید رخ دهد. 

عضوکمیسیونبهداشتودرمانمجلسمطرحکرد:

رونماییازامضایدیجیتالنسخالکترونیک
عضو کمیسیون بهداشت و درمان مجلس 
شــورای اسلامی با اشــاره به رونمایی از 
امضای دیجیتال نسخ الکترونیک به عنوان 
تکلیفی که ۱5 ســال بر زمین مانده بود 
گفت: نسخ الکترونیک در نظام سلامت، 
ســرآغازی برای هوشمندسازی و کاهش 

مصرف دارو و تجویز منطقی آن است.
به گزارش خبرنگار حوزه ســلامت ایرنا، 
فاطمه محمد بیگی در مراســم رونمایی 
از امضای دیجیتال نســخ الکترونیک که 
در محل ســازمان نظام پزشــکی برگزار 
شد، افزود: در مجلس شــورای اسلامی 
کمیته سلامت الکترونیک را به طور جدی 
دنبال می کنیم و جلسات منسجمی را با 
حضور مسئولان وزارت بهداشت، درمان و 
آموزش پزشکی، وزارت تعاون، کار و رفاه 
اجتماعی و سازمان نظام پزشکی تشکیل 

می دهیم.
وی اظهار داشــت: امسال در طرح جامع 
اساسی  اصلاحات  الکترونیک،  ســلامت 
انجام شد و بخش فناوری اطلاعات وزارت 
بهداشــت زحمات زیادی کشــیدند و با 
مجلس همکاری کردند. تکالیفی که ۱5 
ســال بر زمین مانده بود امروز با رونمایی 
و آغاز بکار امضای نسخ الکترونیک، تعیین 

تکلیف شدند.
محمــد بیگی ادامــه داد: اجرای امضای 
دیجیتال نسخ الکترونیک، ذخیره وقت و 
کاهش مصرف دارو و تجویزهای نابجا را 

در پی دارد و  حدود ۲۰ تا ۳۰ درصد هم 
از اتلاف وقت نیروی انسانی جلوگیری می 
شود. در زمینه هوشمندسازی و استفاده از 
امضای دیجیتال توافق نامه ای میان وزارت 
بهداشت و ســازمان های بیمه گر منعقد 

شده است.
به گفته وی، احراز اصــلاح فرایند دارو، 
نهضت هوشمندســازی و دیجیتال نظام 
سلامت آغاز شده و باید زمینه فعالیت و 
حضور استارتاپ ها و بخش خصوصی به 
صورت ویژه فراهم شده است تا با استفاده 
از جوانان در بستر سلامت شاهد گسترش 
صنعت آی تی ســلامت و تسریع امور و 

محرومیت زدایی باشیم.

مقاومت زیادی در نسخه نویسی 
الکترونیک و امضای دیجیتال وجود دارد

حسینعلی شــهریاری رئیس کمیسیون 
بهداشــت و درمان مجلــس نیز ضمن 
قدردانی از همه دســت اندرکاران سامانه 
امضای دیجیتال نسخ الکترونیک، گفت: 
هنوز اوایل راه هستیم و مقاومت زیادی در 
حوزه نسخه نویسی الکترونیک و امضای 

دیجیتال وجود دارد.
وی افزود: از نســخه نویسی سنتی وارد 
مرحله جدیدی به نام نســخه نویســی 
الکترونیک شدیم که شاید انجام این کار 
برای همکاران پیشکســوت سخت تر و 

برای پزشکان جوان راحت تر باشد.

شهریاری اظهار داشــت: ورود به فضای 
جدید با مقاومت هایی همراه است که در 
نهایت مــی تواند به ضرر مردم و بیماران 
تمام شود و امیدواریم روش هایی در نظر 
گرفته شــود که همکاران پیشکسوت با 
سابقه کار طولانی بتوانند به راحتی از ابزار 
الکترونیک برای نسخه نویسی و امضای 

دیجیتال استفاده کنند.

حدود ۶0 هزار کارت هوشمند صادر شد 
محمد رئیس زاده رئیس کل سازمان نظام 
پزشکی نیز در این مراسم با اشاره به اینکه 
در قانــون بودجه ســال ۱۴۰۰ و ۱۴۰۱ 

امضای دیجیتال برای نسخه الکترونیک و 
اصالت و هویت سنجی پزشکان بر عهده 
سازمان نظام پزشــکی نهاده شده است 
افزود: در قالب صدور کارت هوشــمند و 
امضای الکترونیک حدود ۶۰ هزار کارت 
هوشــمند صادر کردیم  و ۱۲ هزار کارت 

دیگر نیز در نوبت قرار گرفت.
وی افزود: با تلاش ها و پیگیری های انجام 
شده امروز شاهد رونمایی از نسخه گوشی 
تلفن همراه سامانه امضای دیجیتال نسخ 
الکترونیک هســتیم که امیدواریم منشأ 

برکات خیر برای مردم باشد.

یک میلیون نسخه در طول روز قادر به 
استفاده از سامانه امضای دیجیتال است

عبدالکریم مباشــر جنــت مدیر مرکز 
آمار و فناوری اطلاعات ســازمان نظام 
پزشــکی با بیــان اینکه طبــق جزء 5 
بند ک تبصره ۱۷ قانون بودجه ســال 
۱۴۰۰ احــراز اصالت، هویت و خدمات 
امضــای الکترونیک پزشــکان بر عهده 
سازمان نظام پزشکی نهاده شده است، 
تصریح کــرد: بر این اســاس، اقدام به 
اعضای سازمان کرده  پالایش داده های 
برخط  استعلام  و طراحی سرویس های 
هویتی و اصالتی؛ طراحی ســامانه های 
ضروری و ارائــه خدمات ضروری انجام 

گرفت.
وی افــزود: گذرواژه ها، قلم نوری، امضای 

دیجیتال از جمله اقدامات انجام شده برای 
احراز اصالت و خدمات امضای الکترونیکی 
بــود که از ســوی مرکز آمــار و فناوری 
اطلاعات ســازمان نظام پزشکی صورت 
گرفت و اکنون نســخه موبایلی ســامانه 
امضاء دیجیتال این قابلیت را دارد که در 
طول روز یک میلیون نسخه را پشتیبانی 

کند.

 جعل و انکارپذیری در دنیای الکترونیک 
بیشتر وجود دارد

مجتبی توانگر عضو کمیسیون اقتصادی 
مجلس شورای اسلامی نیز با بیان اینکه 
طی چند سال اخیر شاهد انجام اقدامات 
شایســته ای برای بلوغ دولت الکترونیک 
بودیم گفت: باید در دوره جدید از ابزاری 
اســتفاده شــود که اصلاح پذیری را به 
خدمات دولت الکترونیــک اضافه کنیم 
و گامی که برداشــته شده نشان می دهد 
بلوغ کاربردی در حوزه گواهی دیجیتال 

رخ داده است.
امین بیگلرخانی رئیس مرکز مدیریت آمار 
و فناوری اطلاعات وزارت بهداشت نیز با 
اشاره به اینکه آماده هر نوع همکاری برای 
توسعه خدمات الکترونیک سلامت هستیم 
افزود: هر روز شــاهد پیشرفت استفاده از 
استارتاپ ها هستیم و انکارناپذیری نسخ 
تولیدی و مشاوره آنلاین پزشکی می تواند 

کمک کننده باشد.

اجرایامضایدیجیتال
نسخالکترونیک،ذخیره
وقتوکاهشمصرفدارو
وتجویزهاینابجارادرپی
داردوحدود2۰تا3۰درصد
همازاتلافوقتنیروی
انسانیجلوگیریمیشود.
درزمینههوشمندسازیو
استفادهازامضایدیجیتال
توافقنامهایمیانوزارت
بهداشتوسازمانهایبیمهگر
منعقدشدهاست
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پیکر عباس معروفی  درآلمان ارام گرفت
پیکر عباس معروفی در آلمان به خاک سپرده شد.

به گــزارش روزنامه »صبح امروز« و به نقل از 
ایسنا، به گفتۀ روابط عمومی انتشارات ققنوس، 
پیکر این رمان نویس، نمایش نامه نویس و شاعر 
فقید، روز گذشته )جمعه، یازدهم شهریور( در 
کشــوری که در سال های اخیر در آن زندگی 
می کرد و در شــهر برلین به خاک ســپرده 
شــده اســت. عباس معروفــی، رمان نویس، 

نمایش نامه نویس و شاعر در ۲۷ اردیبهشت ۱۳۳۶ متولد شد. او فعالیت ادبی خود را 
زیر نظر هوشــنگ گلشیری و محمدعلی سپانلو آغاز کرد و در دهۀ ۶۰ با چاپ رمان 

»سمفونی مردگان« به شهرت رسید.
از دیگر آثار او می توان به »سال بلوا«، »پیکر فرهاد«، »فریدون سه پسر داشت«، »ذوب 
شده«، »تماما مخصوص«، »نام تمام مردگان یحیاست«، »روبروی آفتاب«، »آخرین 
نسل برتر«، »عطر یاس«، »دریاروندگان جزیره آبی تر«، »شاهزاده برهنه«، »تا کجا با 
منی«، »ورگ«، »نامه های عاشــقانه و منظومه ی عین القضات و عشق«، »چهل ساله 

تر از پیامبر« و... اشاره کرد. او در سال ۱۳۶۹ مجلۀ ادبی »گردون« را تأسیس کرد.
معروفی در دهه های پایانی عمر خود به آلمان رفت و در همان جا نیز درگذشت.

»پرونده« ایرانی در جشنواره فیلم لندن
فیلم کوتاه »پرونده« ســاخته سونیا حداد در 

فستیوال فیلم لندن روی پرده می رود. 
بــه گزارش روزنامه »صبح امروز« و ب نقل از 
ایســنا، فیلم کوتاه »پرونده« به نویسندگی و 
کارگردانی سونیا حداد و تهیه کنندگی پیمان 
شادمانفر پس از اولین حضور و اکران جهانی 
خود در جشــنواره مورد تایید آکادمی اسکار 

تیرانا، در دومین اکران بین المللی خود در جشنواره لندن حضور خواهد داشت.
مهین صدری، امیرعلی طاهرآبادی، الهه افشاری، جواد پولادی، مجتبی رجبی بازیگران 

فیلم کوتاه »پرونده« هستند.
شصت و ششمین جشنواره بین المللی فیلم لندن بزرگ ترین رویداد سینمایی کشور 
انگلستان است که در تاریخ 5 تا ۱۶ اکتبر )۱۳ تا ۲۴ مهر( در شهر لندن برگزار خواهد 
شد و »تفریق« ســاخته مانی حقیقی و محصول ایران و فرانسه در بخش جسارت و 
»تابستان با امید« ساخته صدف فروغی و محصول کانادا و ایران را نیز در بخش سفر 

به نمایش خواهد گذاشت. 

کشف سکه های تاریخی طلا از یک آشپزخانه
بازســازی یک خانه در انگلســتان به کشف 
گنجینه ای متشکل از صدها سکه تاریخی طلا 

منجر شد.
به گــزارش روزنامه »صبح امروز« و به نقل از 
ســی ان ان، مجموعه بزرگی از سکه های طلا 
قرن هجدهمی در جریان بازسازی یک خانه 
واقع در انگلســتان کشف شــد.این مجموعه 

سکه های طلا ماه آینده میلادی در یک حراجی به مزایده گذاشته خواهند شد. ارزش 
تقریبی آن ها حدود ۲۹۰,۰۰۰ دلار برآورد شده است.این سکه های یکی از بزرگترین 
مجموعه سکه های طلا انگلیسی قرن هجدهم محسوب می شود که تاکنون در بریتانیا 
کشف شده  است.در جولای سال ۲۰۱۹ ساکنان خانه ای در شمال انگلستان، بازسازی 
آشــپزخانه را آغاز کردند و در حین بازسازی متوجه وجود ظرف درخشانی شدند که 
زیر لایه بتنی و کفپوش آشپرخانه دفن شده بود.این ظرف در ابعاد یک قوطی نوشابه 
ساخته شده اســت و در زمان کشف بیش از ۲۶۰ سکه طلا در آن وجود داشت. این 
سکه ها به فاصله بین ۱۶۱۰ تا ۱۷۲۷ میلادی تعلق دارند.گفته می شود این سکه ها در 
ابتدا به زوجی به نام »مِیستر« ها تعلق داشته که در سال ۱۶۹۴ میلادی ازدواج کردند 

و یکی از خانواده های تاثیرگذار تجاری قرن هجدهم محسوب می شدند.

»بدون قرار قبلی« بهترین فیلم جشنواره 
مسکو شد

جایــزه بزرگ بهترین فیلم، بازیگر زن و فیلم 
کوتاه جشــنواره بین المللی فیلم مســکو به 

سینمای ایران رسید.
به گــزارش روزنامه »صبح امروز« و به نقل از 
ایسنا، چهل و چهارمین جشنواره فیلم مسکو 
در کشور روسیه به کار خود پایان داد و فیلم 
»بدون قرار قبلی« ساخته بهروز شعیبی جایزه 

بزرگ بهترین فیلم )سنت جورج طلایی( را به خود اختصاص داد و پگاه آهنگرانی نیز 
برای بازی در این فیلم جایزه بهترین بازیگر زن جشنواره را دریافت کرد.

همچنین فیلم  »نســیم« ساخته حمیدرضا قاســمی هم جایزه بهترین فیلم کوتاه 
جشنواره مسکو )سنت جورج نقره ای( را به خود اختصاص داد.

امسال رســول صدرعاملی سینماگر ایرانی یکی از داوران جشنواره فیلم مسکو بود و 
فیلم های »بدون قرار قبلی« ســاخته بهروز شــعیبی در بخش مسابقه اصلی و فیلم 
»هجده هزار پا« ساخته مهدی شاه محمدی در بخش مسابقه مستند جشنواره مسکو 
با دیگر آثار به رقابت پرداختند.همچنین بخش ویژه ای هم با نام »نقش های پارسی« به 
سینمای ایران اختصاص داده شده بود و فیلم های »مسیر معکوس« ساخته ابوالفضل 
جلیلی، »پسران دریا« ساخته حسین قاسمی جامی و افشین هاشمی و »بچه گرگ های 
دره سیب« ساخته فریدون نجفی - هر سه از تولیدات بنیاد فارابی - و فیلم های کوتاه 
»فشن« ساخته فردین انصاری، »دوآل پا« ساخته محمد رضا مرادی، »دکل« ساخته 
بابک مصطفوی و »جان داد« ساخته سهیلا پورمحمدی از تولیدات انجمن سینمای 
جوانان در این بخش ویژه نمایش داده شدند.فیلم »رمانتیسم عماد و طوبی« ساخته 
کاوه صباغ زاده هم در بخش های غیررقابتی جشنواره امسال با عنوان »ردپای روسیه« 
که به تأثیر ادبیات و فرهنگ روسیه در آثار سینمایی اختصاص دارد، به نمایش درآمد.

سریال »ارباب حلقه ها« مورد پسند 
منتقدان واقع شد!

منتقدان تلویزیونی نخســتین سریال »ارباب 
حلقه ها: حلقه های قدرت«  را تحسین کردند.

به گــزارش روزنامه »صبح امروز« و به نقل از 
ایسنا، ســریال »حلقه های قدرت«  که پیش 
درآمدی بــر مجموعه فیلم های ســینمایی 
محبوب »ارباب حلقه ها« محســوب می شود، 
پس از مدت ها انتظار طرفداران منتشر شد و 

دو قسمت نخست این سریال به دلیل طرح داستان، جلوه های ویژه و فیلمبرداری تمجید 
گسترده منتقدان تلویزیونی را به دنبال داشت.این سریال با اقتباس از نوشته های »جی. 
آر. آر. تالکین« ســاخته شده است و وقایع هزاران ســال پیش از مجموعه رمان ها و 
فیلم های »هابیت«  و »ارباب حلقه ها« را روایت می کند.اتفاقات این سریال در عصر دوم 
سرزمین میانه به وقوع می پیوندند و داستان ساخت حلقه ها و متحد شدن انسان ها و 

الف ها برای مبارزه یک دشمن باستانی و شیطانی را روایت می کند.
نخستین قسمت ســریال »ارباب حلقه ها: حلقه های قدرت«  روز جمعه منتشر شد و 

امتیاز ۸۴% را از »راتن تومیتوز« گرفت.

خبر

کاغذتحریرهربندبهیکمیلیونو2۰۰هزارتومانرسید!
قیمت هر بند کاغذ تحریر ۷۰ گرمی ۱۰۰ 
در ۹۰ در نخســتین روز از هفته جاری به 
یک میلیون و ۲۰۰ هزار تومان افزایش یافت.

به گــزارش روزنامه »صبح امروز« و به نقل 
از تسنیم،  ظهیرالاسلام در نخستین روز از 
هفته دوباره در تــب و تاب افزایش قیمت 
کاغذ افتاده است. بر اساس این گزارش هر 
بند کاغذ چاپ و تحریر ۷۰ در ۱۰۰ با گرماژ 
۷۰ گــرم به بندی یک میلیون و ۲۰۰ هزار 

تومان رسیده است.
همچنین قیمت هر بنــد کاغذ ۶۰ در ۹۰ 
بــا گرماژ ۷۰ گرم نیز بــه ۷۶۰ هزار تومان 
رســیده اســت.کاغذ تحریر اندونزی نیز با 
اندکی کاهش به  یک میلیون و ۳۰۰ تومان 

رسیده است.
افزایــش قیمت هــا تنها به کاغــذ تحریر 

اختصاص ندارد،  در سایر انواع کاغذ از جمله 
کاغذ روزنامه،  مقوای پشت طوسی و کاغذ 
a4 نیز دیده می شود،  اگرچه افزایش قیمت 

در این کاغذها به اندازه تحریر نبوده است.
هرچند افزایش قیمت در بازار کاغذ و مقوا 
در هفته های گذشته امری شایع بوده است، 
اما به نظر می رسد با نزدیک شدن به پایان 
شهریور ماه و آغاز سال تحصیلی این افزایش 

قیمت شتاب بیشتری به خود گرفته است.
در این میان بنا به گفته کارشناسان این بازار،  
افزایش قیمت ها ناشــی از سودجویی یک 
شبه برخی تجار است که با بر هم زدن نظم 
عرضه و تقاضا قیمت ها را افزایش می دهند. 
با این حال به نظر می رســد رکود همچنان 
عضو جدایی ناپذیر بازار کاغذ و مقواســت و 
خریداران فعلا ترجیح می دهند که خریدی 

از این بازار نامطمئن نداشته باشند.
ناشــران نیز بــه عنوان یکــی از مهمترین 

مصرف کنندگان این بــازار،  عمدتا از کاغذ 
بالک اســتفاده می کنند و حالا با فراخوان 

ثبت نام کاغذ و کاهش قیمت ها در آخرین 
روز هفته گذشــته بنا به اعلام خانه کتاب 
اســتقبال خوبی داشــته اند. هرچند برخی 
از ناشــران نیز هم چنان تمایل به استفاه از 
کاغذ بالک دارند و برای دریافت کاغذ ایرانی 

ثبت نام نکرده  اند.
بــه نظر می رســد، آنچه اســتفاده یا عدم 
اســتفاده ناشــران از کاغذ ایرانی را تعیین 
می کند،  در درجه نخســت قیمت و پس از 
آن کیفیت باشــد.کیفیتی که ناشران حالا 
پس از چندسال وقفه در تولید از آن اطلاعی 
ندارنــد.و بر این باورند کــه کیفیت همان 
کیفیت کاغذ مازنــدران در ابتدای دهه ۹۰ 
است. موضوعی که مدیرعامل کارخانه به کل 
آن را رد کــرده و از نظــارت بالا بر کیفیت 

تولید خبر می دهد.

مهوشصبرکنازبدعهدیتهیهکنندگانگلایهمیکند؛

بازینمیکنیم!
مهوش صبر کــن از بازیگران کم کار این 
روزهای سینما است که اولین بار وقتی که 
۱5 ساله بود در نمایش عروسکی »ماهی 
سیاه کوچولو« به کارگردانی ناصر عدلو در 
تئاتر عروســکی شیراز روی صحنه رفت. 
سپس نیز در همان سال ها بود که در ۱۷ 
سالگی و در روزهایی که آموزش بازیگری 
می دید بصورت اتفاقی در نمایشــی بنام 
شاتره با محمود پاک نیت همبازی شد و 
پس از آن با وی ازدواج کرد. او اکنون کم 
کاری خود در سال های اخیر را بدعهدی 
تهیه کننــدگان در پرداخت دســتمزد 
بازیگــران شــرح میدهد که مشــکلات 
پرداخت و تاخیر را به گردن صدا و سیما 

می اندازند.
به گزارش روزنامه »صبح امروز« مهوش 
صبرکن در گفت وگــو با ایرنا؛ در توضیح 
شــرایط ایــن روزهای خود بیــان کرد: 
مدتی اســت که کار نمــی کنم چرا که 
آنقدر پرداخت دســتمزدها از سوی تهیه 
کنندگان صدا و سیما عذاب آور است که 

عطای کار را به لقایش بخشیده ام.
بازیگر فیلم ســینمایی تشریفات )مهدی 
فخیم زاده ۱۳۶۴( ادامه داد: در مدت کرونا 
سریال ســایه های رعنا را کار کردم؛ تیر 
۱۴۰۰ در گرمای 5۰ درجه گرگان انجام 
شد اما هنوز درگیر دستمزد آن هستیم که 
پرداخت نشده. به همین دلیل در این مدت 
کارهایی که پیشنهاد شده به خصوص در 

شهرستان را قبول نکرده ام.
وی افزود: تصمیم گرفتم بیشتر به سمت 

کارهای بهتر و سینما و نمایش خانگی بروم.
بازیگر فیلم ســینمایی در مســیر تندباد 
)مسعود جعفری جوزانی ۱۳۶۷( در پاسخ 
به این پرسش که آیا در این مدت از سوی 
سینما و نمایش خانگی دعوت به کار شده 
است، گفت: پیشنهادی سینمایی داشتم 
که وقتــی در مورد پرداخت و دســتمزد 
صحبت کردم، دیگر تماس نگرفتند؛ شبکه 
نمایــش خانگی هم ســریال رقص روی 
شیشه را داشــتم؛ قرارداد بستیم، گریم و 
لباس و کارهای دیگر را هم انجام داده بودم 
اما به سکانس های من و آقای زنجان پور 
که رسید پروژه کار به دلایل مالی خوابید 

و به ما گفتند کارگردان پول را برده است.
صبرکن ادامه داد: کار دیگر ضبط نشــد 
و ظاهرا همانچه فیلمبرداری شده بود را 

تدوین و پخش کردند. 
تهیه کننده باید کیف پرپولی داشته باشد

هنرپیشه سریال تلویزیونی پس از باران 
)سعید ســلطانی ۱۳۷۸( ضمن توضیح 
خلاهای مدیریتی در تولید آثار تلویزیونی 
خاطرنشان کرد: تهیه کنندگان مشکلات 
پرداخت و تاخیر را به گردن صدا و سیما 
مــی اندازند امــا ما بار اولمان نیســت و 
سالهاست که کار کرده ایم؛ من و پاک نیت 
اعتقاد داریم کــه تهیه کننده باید کیف 
پرپولی داشته باشــد. به ما پول بدهد و 
وقتی کیفش خالی شد توسط پولی که از 

صدا و سیما می گیرد آن را پر کند.
وی افزود: بر این اساس هرکسی نمی تواند 
تهیه کننده شود؛ یعنی وقتی اسم خودش 

را تهیه کننده می گذارد باید حســابش 
پر باشد. تهیه کنندگان از شرایط تورم و 
گرانی و ... سواستفاده می کننده و مثلا در 
اقساط پایانی دیرکرد بسیاری دارند. زمانی 
که ســریال دخترم نرگس را کار کردیم، 
شهریور ۹۸ تمام شــد. آمدیم و دوسال 
بعد با دوندگی بسیار، شکایت و پیگیری 
فراوان توانستم ۴۰ میلیون طلب خودم را 
زنده کنم یا برای همان سریال سایه های 
رعنا که گفتم ۲۰ میلیون طلبکارم و دائم 

برای گرفتن حقم باید بدو بدو کنم.
هنرپیشه سریال تلویزیونی یوسف پیامبر 
)فرج الله سلحشور ۱۳۸۷( گفت: به همین 
دلیل آدم هایی در ســن من و پاک نیت 
ترجیح می دهیم کار نکنیم به جای این 

که بخواهیم کار کنیم و پول نگیریم.
وقتی سطح کارها پایین بیاید، ذائقه 

مخاطب هم افت می کند
صبرکن تصریح کرد: می دانیم که مسائل 
اقتصادی کشور به صدا و سیما هم سرایت 
پیدا مــی کند و این ســازمان هم قطعا 
مذیقه هایــی دارد اما چرا بزرگان صدا و 
سیما به یک تهیه کننده همزمان ۳ کار را 

می دهند که زخمی کند؟
وی افزود: با این شــرایط وقتی طرف سه 
کار را می گیــرد، زخمی و رها می کند.  
این کار درســت نیست. چرا که بازیگران 

و عوامل در این شرایط اذیت می شوند..
هنرپیشــه فیلم سینمایی غزال )مجتبی 
راعی ۱۳۷۴( ادامه داد: امروز در دورافتاده 
ترین روستاهای ما سریال های به دردنخور 

ترک را دنبال می کنند و آن ها را دوست 
دارند چرا که رنگ و تصویر قشنگ است. 
شاید از نظر ما محتوایی نداشته باشد اما 
برای قشری راضی کننده است. این تغییر 
ذائقه ذره ذره رخ داده و به جایی رسیده 
که امروز تغییر دادنش بسیار دشوار است.

این هنرپیشــه قدیمی با تاکید بر اثرات 
زیان بار تغییر ذائقه مردم بیان کرد: زمانی 
ما مجموعه تلویزیونی یوســف پیامبر را 
کار می کردیم و همان موقع سریال های 
فاخری چون در چشم باد و مختار تولید 
می شــد و کارهای مناسبتی صورت می 
گرفت اما مردم نگاه می کردند چون ذائقه 
شــان این گونه بود که از کارهای خوب 

استقبال می کردند.
پنجمین  تلویزیونــی  مجموعــه  بازیگر 
خورشید )علیرضا افخمی ۱۳۸۸( تاکید 
کرد: زمانی که یوســف پیامبر پخش می 
شــد واقعا خیابان ها خلوت می شد اما 
وقتی به مرور سطح کارها پایین می آید، 

ذائقه مخاطب هم افت می کند.
دلم می سوزد که تلویزیون از رونق بیفتد

صبرکن در توضیح علت قصه های مقبول 
شبکه نمایش خانگی گفت: وقتی امروز در 
پلتفرم ها متن هایی به این خوبی کار می 
شــود و مردم هم دوست دارند، ثابت می 
شود که قصه و فیلمنامه خوب موضوعی 
ماورایی نیست. اینها نویسندگان خودمان 
هســتند ولی چون تطمیع می شــوند و 
دستمزد خوبی می گیرند وقت می گذارند 

و محصول خوبی تحویل می دهند.

وی افزود: پرواضح اســت که این متن ها 
به صداوسیما که پولی برای آنها پرداخت 

نمی کند، داده نمی شود.
بازیگر سریال دخترم نرگس )باقر پیران 
۱۳۹۹( تصــرح کرد: شــاید در نمایش 
خانگی کارهای درجه پایین هم باشــد و 
نیمی خوب نباشــند اما نیم دیگر خوب 
هستند؛ من به شخصه آثار این رسانه را 
دوست دارم و دنبال می کنم. شروع این 
قصه ها سریال شهرزاد بود که ذائقه مردم 
را عوض کرد. بسیار زمان خواهد برد که 
ذائقه ای که خراب شده را بهبود بخشید 
و این کــه مخاطب را دوباره به ســمت 

تلویزیون بازگرداند.
این هنرمند گفت: دلم می سوزد و بسیار 
حیف است که تلویزیون به عنوان رسانه 

ملی  از رونق بیفتد.
وی گفت: امروز در شــبکه های نمایش 
خانگی گروه خاصی آن را در دست گرفته 
اند درحالیکه بسیاری از همکاران من که 
در سریال های تلویزیونی کار می کردند 
امروز بیکار و خانه نشین شده اند.؛ کارهای 
ضعیفی که از صدا و سیما پخش شد، در 
ترکیب با تولیــدات ماهواره ای در ابتدا و 
پس از آن تولیدات نمایش خانگی باعث 

افت مخاطب شدید تلویزیون شد.
شــایان ذکر اســت مهوش صبرکن در 
ســریال های مختلفی همچــون پس از 
باران، خانه ای در تاریکی، شب می گذرد 
و یوسف پیامبر)ع( نیز نقش  آفرینی کرده 

است.

فیلم »طرح ۷5« ســاخته »چی هایاکاوا« به عنوان نماینده سینمای ژاپن در جوایز 
اسکار ۲۰۲۳ انتخاب شد.

به گزارش روزنامه »صبح امروز« و به نقل از اســکرین، ســینمای ژاپن پس از 
گرفتن جایزه اسکار بین المللی سال گذشته با فیلم »ماشین منو بران« ساخته 
ریوسوکه هاماگوچی« امیدوار است که موفقیت خود را با اولین فیلم »هایاکاوا« 
تکرار کند که داستان سه فرد متخلف را دنبال می کند که درگیر طرح داوطلبانه 

جدید دولت ژاپن  برای معدوم کردن افراد مسن  بالای ۷5 سال برای مقابله با 
جامعه پیرش هستند.

در این فیلم بازیگر کهنه کار »چیکو بایشــو« در کنار  »هایاتــو ایزومورا« و  »یومی 
کاوای« به عنوان شهروندان سالخورده ایفای نقش می کند.»طرح ۷5« برای اولین بار در بخش نوعی نگاه جشنواره 
فیلم کن امسال نمایش داده شد و در بخش دوربین طلایی، تقدیر ویژه هیات داوران را دریافت کرد.سینمای ژاپن 
علاوه بر سال گذشته، یک بار دیگر با فیلم  »عزیمت ها« ساخته  »یوجیرو تاکیتا« در سال ۲۰۰۸ موفق به کسب 
جایزه اسکار فیلم غیرانگلیسی زبان شده و از ۶۹ فیلمی که تاکنون نماینده این کشور در رقابت اسکار بوده اند، ۱۲ 
فیلم به جمع نامزدهای نهایی راه یافته اند. علاوه بر این، ژاپن سه جایزه افتخاری را در طول دهه ۱۹5۰ میلادی با 
فیلم های  »راشومون«،  »دروازه جهنم« و  »سامورایی، افسانه موساشی« دریافت کرده است.آکادمی علوم و هنرهای 
سینمایی اسکار سالانه تنها یک فیلم را به نمایندگی از یک کشور برای بهترین بخش فیلم بلند بین المللی می پذیرد. 
فیلم های ارسالی باید در خارج از ایالات متحده و به زبانی غیر از انگلیسی تولید شده باشند و باید حداقل هفت روز 
متوالی بین اول ژانویه ۲۰۲۲ تا ۳۰ نوامبر ۲۰۲۲ در کشــور ارســال کننده به نمایش گذاشته شده باشند.فهرست 
نامزدهای اولیه شاخه بهترین فیلم بین المللی جوایز اسکار شامل ۱5 فیلم در تاریخ ۲۱ دسامبر ۲۰۲۲ )۳۰ آذر( و 
5 نامزدهای نهایی نیز روز  ۲۴ ژانویه ۲۰۲۳ )۴ بهمن( معرفی می شوند.مراسم نود و پنجمین دوره جوایز سینمایی 

اسکار روز ۱۲ مارس ۲۰۲۳ )۲۱ اسفند( در تئاتر دالبی در هالیوود برگزار می شود.

ســامانه نمایش آنلاین نتفلیکس در اقدامی نادر با اکران فیلم سینمایی »باردو« در 
سینماهای آمریکا و مکزیک پیش از عرضه آنلاین موافقت کرد.

به گزارش روزنامه »صبح امروز« و به نقل از رویترز، کمپانی نتفلیکس اعلام کرد 
که بر خلاف سیاست معمول خود با اکران فیلم سینمایی »باردو« جدیدترین 
ساخته »آلخاندرو گونزالز ایناریتو« در سینماها پیش از نمایش آنلاین موافقت 
کرده است و این فیلم که به تازگی در جشنواره ونیز رونمایی شده از ۲۷ اکتبر 

در ســینماهای مکزیک و همچنین از ۴ نوامبر در سینماهای منتخب ایالات 
متحده و پس از آن ۱۶ دسامبر در سامانه نمایش آنلاین نتفلیکس پخش خواهد 

شد.
»ایناریتو« در این باره به خبرنگاران گفت: »از نتفلیکس بسیار سپاسگزارم، زیرا آنها نه تنها به من حمایت کامل و 
آزادی دادند، بلکه به من اجازه دادند این فیلم را به مدت هفت هفته در مکزیک در بسیاری از سینماها و در ایالات 
متحده اکران کنم. این اتفاق بی سابقه است که من واقعاً از آن قدردانی می کنم و احساس می کنم نمایش باردو روی 

پرده سینما به نفع فیلم خواهد بود«.
فیلم اســپانیایی زبان »باردو« که شخصی ترین فیلم »ایناریتو« محسوب می شود، نخستین ساخته این کارگردان 

مکزیکی پس از  فیلم  »بازگشته« در سال ۲۰۱5 محسوب می شود.
»باردو« یا »وقایع نگاری اشتباه مُشتی حقیقت«، یک کمدی نوستالژیک درباره یک روزنامه نگار و مستندساز مشهور 
مکزیکی که برای مواجهه با گذشته خودش و واقعیت کنونی کشورش به مکزیک بازمی گردد. فیلمبرداری این فیلم 

پائیز سال گذشته به پایان رسید.
ساخته قبلی »ایناریتو« با عنوان »بازگشته«، ۱۲ نامزدی جایزه اسکار دریافت کرد و جایزه بهترین کارگردانی را برای 
او به ارمغان آورد. »بردمن« نیز در سال ۲۰۱۴ برنده اسکار بهترین فیلم شد و در مجموع ۹ نامزدی دریافت کرد و 

اولین جایزه بهترین کارگردانی را، برای او به ارمغان آورد.

نمایندهژاپنبهاسکارمعرفیشد امتیازیبیسابقهازنتفلیکس
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دومین جشنواره عکس خراسان گرد با رویکرد 
بین المللی برگزار می شود

معاون گردشگری اداره  کل میراث  فرهنگی، 
گردشــگری و صنایع  دستی خراسان رضوی 
گفت: دومین جشنواره عکس خراسان گرد با 

رویکرد بین المللی برگزار می شود.
یوســف بیدخوری با بیان این مطلب اظهار 
کرد: نخستین جشنواره عکس خراسان گرد 
سال گذشته برگزار شد و با توجه به استقبال 

عکاسان علاقه مند، برگزاری دومین جشنواره با رویکرد بین المللی در دستور کار این 
اداره  کل قرار گرفته است.

وی با بیان اینکه  در این جشــنواره محدوده جغرافیایی خراسان بزرگ مد نظر است، 
ادامه داد: علاقه مندان و عکاسان ایرانی و خارجی قادر خواهند بود با موضوعات آثار و 
بناهای تاریخی، مذهبی، گردشــگری، توریستی، موزه ها، آیین، آداب و رسوم، صنایع  
دستی و هنرهای سنتی، گردشگری کشاورزی و غذا با تاکید بر آثار و بناهای تاریخی 

مذهبی، مسیر راه ابریشم و جاده ولایت تصاویر خود را ارسال کنند.
دبیر جشنواره عکس خراسان گرد تصریح کرد: این جشنواره ۲ بخش ویژه نیز دارد که 
شامل ســبک زندگی رضوی، کاروان ها، گروه های زائر پیاده و کاروانسراهای خراسان 

بزرگ می شود.
بیدخوری خاطرنشان کرد: در بخش بین الملل حضور هنرمندان فرهنگ و هنر و آیینی 
خراسان در رویدادها، فستیوال ها و جشنواره های گردشگری و غذا، نمود سبک معماری 
خراسان در جهان، نمایش آثار تاریخی خراسان در موزه های دنیا، مجسمه های مشاهیر 
خراسان و... راه ابریشم)جاده ابریشــم( و جاده ولایت یا موضوع هجرت تاریخی امام 

رضا)ع( از مدینه تا مرو مد نظر است.
وی یادآور شد: این جشنواره به  صورت کلی در ۲ بخش حرفه ای و موبایلی برگزار و به  

زودی فراخوان جشنواره نیز منتشر خواهد شد.
بر اساس گزارش روابط  عمومی اداره  کل میراث  فرهنگی، گردشگری و صنایع  دستی 
خراسان رضوی بیدخوری گفت: پس از داوری آثار برگزیده این نمایشگاه به مناسبت 
فرا رسیدن روز جهانی جهانگردی و در هفته گرامیداشت گردشگی به نمایش گذاشته 

و از برگزیدگان تقدیر خواهد شد.

روند ترخیص کالاها از گمرک نیازمند 
اصلاحات اساسی است 
گروه استان ها- نماینده مردم 5 شهر استان 
خراسان شمالی در مجلس شورای اسلامی با 
انتقاد از کند بودن رون ترخیص کامیون های 
خریداری شده توسط رانندگان در گمرک ها، 
گفت: رانندگان قشــر مظلوم جامعه هستند 
و رونــد ترخیص کالاها از گمــرک نیازمند 

اصلاحات اساسی است. 
ســید محمد پاکمهر در گفت وگو با خبرنگار 

تسنیم در بجنورد با اشاره به لزوم توجه به قشر رانندگان به عنوان سربازان خط مقدم 
حمل و نقل و توزیع کالا در کشور، اظهار داشت: رانندگان قشر نجیب و مظلوم جامعه 

هستند.
وی افزود: بروکراسی اداری زمان بر، مانع ترخیص کامیون های خریداری شده توسط 

رانندگان شده و این موضوع موجب ناراحتی و گلایه رانندگان می شود.
ید نائب رئیس کمیســیون بهداشــت و درمان مجلس تصریح کرد: از روند برخورد با 
رانندگانی که با هزینه شــخصی از خارج کامیون خریده اند انتقاد داریم. نباید در حق 

این قشر مظلوم جامعه اجحاف شود.
پاکمهر ادامه داد: عمر ناوگان حمل و نقل باری افزایش یافته و نیازمند نوسازی است. 
جمعی از رانندگان با فروش مسکن خود و با هزینه شخصی اقدام به خرید کامیون های 
زیر 5 ســال کارکرد از خارج از کشــور کرده اند اما بروکراسی های اداری، زمانبر بودن 
ترخیص از گمرک، پروسه طولانی پلاک گذاری و تهیه خودروی اسقاطی یک معضل 

و ظلم به این قشر مظلوم است

تمام ظرفیت های ممکن برای حمل و نقل 
زائران اربعین بسیج شده اند

مدیــر کل راهداری و حمــل و نقل جاده ای 
خراســان رضوی گفت: در حال حاضر تمام 
ظرفیت های ممکــن برای حمل و نقل ایمن 
زائــران اربعین در خراســان رضوی بســیج 

شده اند.
جعفر شهامت با اشاره به اینکه در حال حاضر 
تمام ظرفیت هــای ممکن برای حمل و نقل 

ایمن زائران اربعین بسیج شده، اظهار کرد: تمام ظرفیت های حمل و نقل عمومی در 
طرح کشوری راهپیمایی اربعین در خراسان رضوی بسیج شده اند.

مدیر کل راهداری و حمل و نقل جاده ای خراسان رضوی گفت: تاکنون یک ظرفیت 
۱۰۰ هزار نفری در ناوگان حمل و نقل عمومی جاده ای، ریلی و هوایی برای جابه جایی 

زائران اربعین در خراسان رضوی در نظر گرفته شده است.
وی افزود: عملیات حمل و نقل زائران اربعین حسینی برای نخستین بار به نیمه شهریور 
ماه رسیده است در سنوات گذشته حمل و نقل زائران اربعین در مهر و آبان ماه انجام 
می شــد و در شهریور معمولاً درگیر وضعیت تردد زائران تابستانی به مشهد بودیم و 
تمام ظرفیت در اختیار جابه جایی این زائران قرار داشت اگرچه آغاز رسمی پیاده روی 
اربعین از ۱5 شهریور در نظر گرفته شده بود، اما در حال حاضر موج بازگشت زائران 

امام رضا)ع( از مشهد با آغاز طرح پیاده روی اربعین همزمان شده است.

طرح سبد فرهنگی خانواده در خراسان 
رضوی اجرایی شد

مدیرکل فرهنگ و ارشــاد اسلامی خراسان 
رضوی گفت: تصویب سبد فرهنگی خانواده 
اتفاق خوبی ســت که در شــورای فرهنگ 
عمومی اســتان مصوب شــد و در ایام هفته 

دولت پوستر آن رونمایی و طرح اجرا شد.
گزارش تابناک رضوی، محمد حســین زاده 
دبیر شــورای فرهنگ عمومی استان ضمن 

اعلام این خبر افزود: مهم ترین حســن سبد فرهنگی خانواده کمک به خانواده ها در 
حوزه فیلم، سینما، کتاب، تئاتر و رویدادهای فرهنگی بوده که با اعتماد کامل سراغ این 
محصولات بروند و دسترسی این محصولات در مرکز شهرستان ها نیز به مرور تسهیل 
خواهد شد.حسین زاده ارتقاء مصرف سبد فرهنگی خانواده ها را با نگاه تربیت محور 
و خانواده محور و همچنین توسعه صحیح شاخص های فرهنگی استان و بهره مندی 
عادلانه و یکســان خانواده ها از امکانات و ظرفیت ها و توانمدیهای مراکز، موسسات 

فرهنگی و هنری، سینمایی و قرآنی را از اهداف این طرح برشمرد.
مدیر کل فرهنگ و ارشاد اسلامی خراسان رضوی تصریح کرد: توجه به بیانیه گام دوم 
انقلاب و ورود به دومین مرحله خودســازی ، جامعه پردازی، تمدن سازی و گفتمان 
ســازی بر مبنای هویت ایرانی و اسلامی و ارزشهای انقلاب اسلامی و دفاع مقدس از 

رویکردهای مدنظر در این مصوبه است.
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 مســئول کمیته رســانه و اطلاع رسانی 
دانشگاه علوم پزشکی مشهد اظهار کرد: 
بر اساس اعلام وزارت بهداشت، درمان و 
آموزش پزشــکی تمام شهرهای خراسان 
رضوی از وضعیت قرمز خارج و ۲۲ شهر 

در شرایط زرد قرار گرفت. 
دکتر محمد پهلوان کاشــی خاطرنشــان 
کرد: در حال حاضر شــهرهای بردسکن، 
خلیل آباد، داورزن، کاشــمر و کوهسرخ 
در شــرایط نارنجی و شــهرهای باخرز، 
بجســتان، تاکســتان، تربت جام، تربت 
خواف،  چنــاران،  جغتــای،  حیدریــه، 
خوشاب، درگز، رشــتخوار، زاوه، سبزوار، 

سرخس، صالح آباد، قوچان، فیروزه، فریمان، کلات، گناباد، مشهد، مه ولات و نیشابور در وضعیت زرد و شهرستان 
بینالود در شرایط آبی قرار دارد.

وی با بیان اینکه روند کاهشــی تعداد بیماران بســتری و سرپایی مبتلا به کرونا در اســتان ادامه دارد، تصریح 
کرد: به طور حتم اســتمرار این روند نیازمند همکاری عموم مردم در رعایت دستورالعمل های بهداشتی به ویژه 

واکسیناسیون است.
پهلوان کاشی خاطرنشان کرد: در حال حاضر ۲۱5 بیمار مبتلا یا مشکوک به کرونا در مراکز درمانی استان بستری 

هستند که ۱۶۴ نفر از این تعداد متعلق به دانشگاه علوم پزشکی مشهد است.
وی با بیان اینکه در حال حاضر ۶۴ بیمار بدحال مبتلا به کرونا در بخش های مراقبت ویژه بستری هستند که 55 
نفر از این تعداد در دانشگاه علوم پزشکی مشهد استقرار دارند، تصریح کرد: بر اساس بررسی های انجام شده، اکثر 

بیماران بستری در این بخش ها نسبت به تکمیل یا دریافت واکسن کم توجهی داشته اند.
رئیس کمیته رسانه و اطلاع رسانی کووید ۱۹ دانشگاه علوم پزشکی مشهد گفت: طی یک روز گذشته ۶۷ بیمار 
مبتلا یا مشکوک به کرونا در مراکز درمانی استان بستری شدند که ۶۱ نفر از این تعداد در مراکز درمانی دانشگاه 

علوم پزشکی مشهد استقرار دارند.
به گزارش روابط عمومی دانشــگاه علوم پزشکی مشهد، پهلوان کاشی با بیان اینکه در ۲۴ ساعت گذشته حدود 
۴۰۰ نفر به مراکز خدمات جامع سلامت منتخب و اورژانس بیمارستان های تحت پوشش دانشگاه علوم پزشکی 
مشــهد مراجعه و خدمات سرپایی دریافت کرده اند، از عموم مردم خواست با رعایت دستورالعمل های بهداشتی، 
استفاده از ماســک، حفظ فاصله اجتماعی و تکمیل واکسیناسیون در قطع زنجیره انتقال کرونا مشارکت داشته 

باشند

استاندار خراسان رضوی گفت: این استان 
برای خدمت رسانی مناســب نیاز به زیر 
ســاخت هایی دارد که از جمله آن ایجاد 
قطار سریع الســیر تهران-مشــهد است 
و راه انــدازی این قطار تنها به خراســان 
رضوی و مشهد مرتبط نیست و در سطح 

ملی باید پیگیری شود.
به گزارش خبرنگار ایرنا، یعقوبعلی نظری 
در جمــع اعضــای کمیســیون برنامه و 
بودجه مجلس شورای اسلامی در مشهد 
افزود: برای ارائه خدمات مناسب به زائران 
باید از تمامی ظرفیت های استفاده شود 
تا مشکلی در حوزه های مختلف حمل و 

نقل، بهداشت و اقامت صورت نگیرد و این در حالی است که سازو کار مدیریتی این موضوع باید در سطحی کلان تر 
از استان در نظر گرفته شود و بر همین اساس باید مفاهمه ای بین نمایندگان مجلس و دولت صورت گیرد تا سطح 

آن از نظر راهبردی افزایش پیدا کند.
وی خاطر نشان کرد: موضوع زیارت یک ظرفیت استثنایی فرا ملی است، بر این اساس شورای ملی زیارت نیازمند 

تدابیر و سیاست کلان در این زمینه است که همچنان از این فرصت محروم هستیم.
وی بیان کرد: بر اســاس پیش بینی ها پنج میلیون نفر زائر ایرانی در بازه زمانی یک ماهه وارد کربلا می شــوند و 

این موضوع با مشارکت دو کشور ایران و عراق صورت می گیرد.
به گفته وی، حال آنکه امسال بر اساس پیش بینی ها حدود ۶ میلیون نفر در دهه پایانی ماه صفر در مشهد حضور 

خواهند داشت.
اســتاندار خراســان رضوی ادامه داد: در حوزه زیارت باید نگاه برنامه ریزی تغییر پیدا کند و سه لایه شهرستانی، 
استانی و کشوری برای آن در نظر گرفته شود و برنامه ریزی مالی نیز باید نیاز محور باشد تا مشکلات استان حل 

شود.
نظری گفت: با وجود مساحت و جمعیت استان خراسان رضوی از منظر سرانه های بهداشتی، آموزشی و ورزشی 
دچار عقب ماندگی هایی نســبت به کشــور هستیم و این در حالی است که تعداد زائران در استان به همراه اتباع 

خارجی که بیشتر در حاشیه شهرها مستقر هستند در نظر گرفته نمی شود.
اعضای کمســیون برنامه و بودجه مجلس شــورای اسلامی از روز پنجشنبه هفته گذشــته و به مدت سه روز با 
برگزاری جلسات فشرده با نمایندگانی از سازمان برنامه و بودجه کشور و دیوان محاسبات کشور در مشهد، موضوع 

بازنگری و اصلاح ساختار بودجه کشور را در دستور کار خود قرار داده اند.

خراسانرضویازوضعیتقرمزخارجشد استاندارخراسانرضوی:موضوعزیارتیکظرفیتاستثناییفراملیاست

بلیتپروازمشهد-نجف25میلیونتومان

»زیارت«گرانتراز»سیاحت«شد
با نزدیک شدن به اربعین، نرخ بلیت پرواز های نجف 
در حال پرواز است، به طوریکه بلیت رفت و برگشت 
پرواز مشهد-نجف با قیمت۱۳ تا ۲5 میلیون تومان 

فروخته می شود.
همزمان با نزدیک شدن به اربعین و در روزهای پیک 
و افزایش تقاضا برای ســفر به عراق شاهد بالا رفتن 
قیمت بلیت پروازها به شــهر نجف هستیم. بررسی 
پروازهای مســیر رفت و برگشت مشهد-نجف نشان 
از آن دارد که شــرکت های هواپیمایی، قیمت گذاری 

نسبتا بالایی را برای این پروازها اعمال می کنند.
پرواز مشهد- نجف 4 برابر شد

 با وجود اعلام قبلی ســقف قیمــت بلیت پروازهای 
نجف و بغداد در اربعین متاسفانه شاهد آن هستیم که 
در روزهای اخیر قیمت بلیت هواپیما به مقصد عراق 
افزایش عجیبی داشته و بسیار بالاتر از سقف مقرر و 

اعلام شده قبلی است.
به طوریکه برخی شرکت های هواپیمایی در روزهای 
پایانی ماه صفر که مردم به دنبال رساندن خود به خیل 
عظیم زائران پیاده اربعین هستند، قیمت بلیت مشهد 
به نجف را بیش از ۴ برابر قیمت تعیین شده به فروش 

می رسانند.
قیمت بلیت پرواز رفت و برگشــت مشهد-نجف در 
یازدهمین روز از شهریور بین ۲۳ تا ۲5 میلیون تومان 
اســت. قیمت پرواز مذکور برای هواپیمایی دیگری 
۱۷ میلیــون و ۲۰۰ هزار تومــان و در برخی موارد 
۱۶میلیون تومان است در حالیکه در روز گذشته ۱۰ 
شهریور ماه بالاترین قیمت بلیت پرواز مشهد به نجف 

۱۳ میلیون تومان بود.
این در حالی است که پیش از بیماری کرونا )مهرماه 
سال ۹۸( انجمن شرکت های هواپیمایی قیمت پرواز 
رفت و برگشت تهران-نجف را ۲میلیون و ۲۰۰ هزار 
تومان و  مشهد ــ نجف-مشهد را ۲ میلیون و ۸۰۰ 

هزار تومان تعیین کرده بود.
حال این سوال پیش می آید چرا روزانه شاهد افزایش 
چندین برابری قیمت بلیت پروازهای نجف هستیم؟ 
آیا نرخ گــذاری در این زمینه صــورت نمی گیرد؟ 
بازرســان و ناظران برقیمت ها کجای پازل افزایش 

قیمت ها قرار دارند؟
سقف بلیت پروازهای اربعین ۶میلیون تومان تعیین شد

سخنگوی سازمان هواپیمایی در گفت و گو با فارس، 
سقف بلیت پروازهای اربعین را ۶میلیون تومان اعلام 
کرد و افزود: بر اساس تصمیم اتخاذ شده قیمت بلیت 

پروازهای اربعین برای بازه زمانی ۲۸ شــهریور تا ۱۰ 
مهر، ۶میلیون تومان تعیین شد.

وی تصریح کرد: این قیمت ســقف بلیت پروازهای 
اربعین است و این احتمال وجود دارد برخی ایرلاین 
ها با قیمت کمتری بلیت مســیرهای پرواز بغداد و 

نجف را به فروش برسانند.
سیاحت ارزانتر از زیارت

در حالیکه سخنگوی ســازمان هواپیمایی قیمت ۶ 
میلیون تومان را برای پروازهای نجف اعلام کرده است 
اما  در اقدامی عجیب شــاهد پروازهایی از مشهد به 
نجف با قیمت هر بلیت ۲5 میلیون تومان هستیم، این 
در حالی است که برای مسافت دورتری مانند سفر از 
مشهد یا حتی تهران به سایر کشورها با همان ایرلاین 

و در همان روز، قیمت کمتری مشاهده می شود.
با بررســی فروش بلیت در ایرلاین ها مشــاهده می 
شود؛ قیمت بلیت پرواز مشهد- نجف در یازدهمین 
روز از شهریور ۱۴۰۱ بالغ بر ۲5 میلیون تومان است 
در حالیکه قیمت پرواز مشهد به استانبول در همین 

تاریخ ۱۷ میلیون تومان است.
در واقع کسی که بخواهد برای انجام مناسک آیینی و 
حفظ سنت های دینی و پاسداشت شعائر مذهبی، به 
زیارت عتبات عالیات برود، گاهی با قیمت هایی مواجه 
می شود که در هیچ سفر متداول خارجی، با آن روبه رو 

نخواهد شد.
واقعیت این اســت که به دلیل عدم رعایت نرخنامه 
شــورای عالــی هواپیمایی به عنــوان مرجع قیمت 
گذاری، برای شرکت های هواپیمایی فرقی ندارد که 
پرواز های استانبول را انجام دهند یا پروازهای نجف را.

امســال با ورود دولت به مسئله قیمت گذاری بلیت 
پروازهای نجف، رستم قاسمی وزیر راه و شهرسازی 
قیمت پروازهای نجف را ۶ میلیون تومان اعلام کرد 
اما این نرخ گذاری به مذاق شــرکت های هواپیمایی 
خوش نیامد چرا که ســود خود را در عدم اعلام نرخ 

مصوب می دانند.
برخی تعداد محــدود پروازها را عامل افزایش قیمت 
بلیت می دانند در صورتی که طبق اعلام ســازمان 
هواپیمایی کشور، مسیر مشهد به نجف با ۲۰۶ پرواز 
پرترددترین مســیر پروازی کشور است و نمی توان 
قبول کرد در روزهای منتهی به اربعین که شیفتگان 
به اباعبدالله از سراســر کشــور خود را به کربلا می 
رسانند، با کاهش پرواز و افزایش قیمت در این مسیر 

مواجه باشیم.

نجف گرانترین فرودگاه منطقه است
مقصود اســعدی ســامانی دبیر انجمن شرکت های 
هواپیمایی در گفــت و گو با خبرنگاران دلیل گرانی 
پروازهای نجــف را اینطــور بیان کــرد: پروازهای 
مســیرهای زیارتی عموما در پیک ســفر به صورت 
یکســرخالی انجام می شــود که بر قیمت بلیت اثر 

می گذارد.
وی افزود: نکته مهم این اســت که فرودگاه نجف از 
گران ترین فرودگاه های منطقه اســت و پیش از این 
هم چندین بار با مســئولان فــرودگاه نجف درباره 
هزینه های بالای این فرودگاه مذاکراتی داشــتیم تا 
هزینه هــا کاهش پیدا کند اما این اقدام انجام نشــد 
چراکه فرودگاه نجف در اختیار بخش خصوصی است 

و کاهش هزینه ها را قبول نکردند.
دبیر انجمن شــرکت های هواپیمایــی درباره عامل 
دیگــری که باعــث افزایــش قیمت بلیــت نجف 
می شود، گفت: طبق توافق انجام شده تعداد مجاز و 
سقف تعیین شــده پروازهای ایران و عراق در هفته 
۱۲۰ پرواز اســت. اگر مازاد این پروازها انجام شود، 
شــرکت های هواپیمایی باید به طرف مقابل رویالتی 
پرداخت کنند تنها کشــور هم کــه در حال حاضر 
رویالتی را دریافت می کند کشــور عــراق و فرودگاه 
نجف است که به ازای هر هواپیما حدودا ۴ هزار دلار 
رویالتی پرداخت می شود که این خود باعث افزایش 

هزینه بلیت خواهد شد.
اسعدی ســامانی اظهار کرد: البته تنها ایران شامل 
هزینه گران فرودگاه نجف نمی شــود و شرکت های 
هواپیمایی از هر کشــوری با ایــن هزینه های بالای 

فرودگاه گران نجف مواجه است.
وی بالا بودن نرخ سوخت در فرودگاه نجف را از دیگر 
عوامــل افزایش قیمت بلیت پرواز نجف برشــمرد و 
افزود: نرخ ســوخت در فرودگاه نجف تقریبا ۱دلار و 
۱5 سنت برای هر لیتر سوخت هواپیما تعیین شده و 
معمولا برای پروازهای مشهد -  نجف هواپیماها ناچار 
به سوخت گیری در فرودگاه نجف می شوند. این باعث 
می شود که هزینه های تمام شده برای هر مسافر در 

مسیر نجف افزایش یابد.
ضرورت نظارت دقیق بر روند پروازها

در حالیکه مسئولان از تعیین نرخ مصوب ۶ میلیون 
تومان برای پروازهای اربعین و لزوم اجرای آن توسط 
ایرلاین ها خبر می دهند، اما آنچه در این میان افکار 
عمومی به دنبال آن هســتند این است که آیا قیمت 

۶ میلیون تومانی برای پروازهای اربعین قابل تحقق 
است؟

به گفتــه کارشناســان  ایجاد کننده این مشــکل 
خود ســازمان هواپیمایی و ایرلاینها هستند چرا که 
خودشــان به عنوان اجرا کننده تصمیم گیر و ناظر 

نیز هستند.
بعد از این افزایش قیمت بلیت ســازمان هواپیمایی 
کشوری با صدور ابلاغیه ای در ۱۱ شهریور ماه ۱۴۰۱  
به شــرکت های هواپیمایی تأکید کرد، فروش بلیت 
هواپیما فقط از طریق ســایت رسمی شرکت ها و یا 
به صورت حضوری از دفتر فروش هر شــرکت انجام 
شود. سازمان هواپیمایی در ابلاغیه شماره ۳ خود به 
شرکت های هواپیمایی درباره پروازهای اربعین هشدار 
داده اســت در صورت بروز تخطی از این بخشــنامه 
مسؤولان شــرکت هواپیمایی به ســازمان تعزیرات 

حکومتی معرفی می شوند.
طبق ابلاغیه ســازمان هواپیمایی کشــوری در بازه 
زمانی ۱5 شهریور تا ۳۰ شهریور امسال قیمت بلیت 
پروازهای اربعین از فرودگاه های مشهد، کرمان، یزد 
و زاهدان بــه نجف و بغداد و بالعکس به صورت یک 
طرفه ۳ میلیون و ۸۰۰ هــزار تومان و به صورت دو 

طرفه ۷ میلیون و ۶۰۰ هزار تومان است.
بررسی سایت های فروش بلیت پرواز نشان می دهد 
تا لحظه انتشار گزارش هنوز قیمت ها کاهش نیافته 
و پرواز مشــهد به نجف به صــورت یکطرفه در بازه 
زمانی ۱5 شهریور تا ۱۸ شــهریور بین ۱۲ میلیون 
تا ۱۲میلیون و ۴۰۰هزار تومان و به صورت دو طرفه 

بین ۱۳ تا ۲۹ میلیون تومان می باشد.
حال این سوال پیش می آید چرا با وجود تاکید تمام 
مســئولان بر نرخ گذاری مصوب پروازهای اربعین و 
ضرورت اجرای آن توســط ایرلاین ها هر ساله شاهد 
افزایش افســار گســیخته قیمت پروازهای اربعین 

هستیم و کسی جوابگوی این مسئله نیست.
سخن آخر

در روزهایی که همه بدون هیچ چشم داشتی تنها با 
هدف رسیدن به خیل عظیم عاشقان امام حسین)ع( 
از همه چیز خود گذشــته و پا در مسیر زوار اربعین 
می گذارند می طلبد شرکت های هواپیمایی نیز در 
این مسیر قدم گذاشته و ضمن اطلاع رسانی بیشتر 
از نحــوه فعالیت دفاتر و آژانس هــای فروش بلیت 
پروازهای ویژه اربعین بر کاهش قیمت هایشان تلاش 

کنند.
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اروگوئه با تمام قوا مقابل ایران
فهرست تیم ملی اروگوئه برای بازی مقابل تیم 

ملی ایران اعلام شد.
به گزارش ایسنا و به نقل از سایت فدراسیون 
فوتبــال اروگوئه، تیم ملی فوتبال اروگوئه که 
ســابقه قهرمانــی در دو دوره جام جهانی در 
ســال های ۱۹۳۰ و ۱۹5۰ را در کارنامه دارد، 
در جام جهانی قطر با تیم های پرتغال، غنا و 
کره جنوبی هم گروه شــده است و به همین 

خاطر در دیداری دوستانه برابر تیم ملی ایران قرار خواهد گرفت.
دیگو آلونسو سرمربی تیم ملی اروگوئه برای این دیدار نفرات شاخصی را به تیم ملی این 

کشور دعوت کرده است و به اصطلاح با تمام قوا به مصاف ایران خواهد رفت.
مســابقه اروگوئه و ایران قرار است در اتریش برگزار شود و بلافاصله تیم ملی ایران به 

مصاف سنگال خواهد رفت.
فرناندو موسلرا دروازه بان باتجربه اروگوئه، بنتانکور، والورده، تریرا و وسینو چهار هافبک 
برتر اروگوئه و لوئیس ســوارس، ادینسون کاوانی و داروین نونیز بازیکنانی هستند که 

برابر ایران به میدان می روند. 

لیگ دسته اول فوتبال؛

 شکست سنگین شهر خودرو و تداوم 
صدرنشینی شمس آذر

تیم شهر خودرو که در هفته اول لیگ یک به 
میدان نرفت، در هفته دوم مسابقات شکست 
سنگینی متحمل شــد و در قعر جدول لیگ 

دسته اول جای گرفت.
به گزارش خبرگزاری تسنیم، مسابقات لیگ 
دسته اول فوتبال امشب )جمعه( با برگزاری 
دیدارهای هفته دوم رقابت ها پیگیری شد که 

نتایج بازی های امروز به شرح زیر است:
آرمان گهر سیرجان ۲ - چوکای تالش یک

گل ها: سجاد حسامی )۳۹ و ۸۶( برای آرمان گهر و رضا کرملاچعب )۸۱( برای چوکا
شهر خودروی مشهد صفر - خلیج فارس ماهشهر 5

گل ها: علی عســکری )۱۰(، عباس طهماسبی )۲5(، سجاد فیض اللهی )۳۰( و میلاد 
قاسمی )۸۷ و ۸۹(

رایکای بابل یک - شمس آذر قزوین ۲
گل ها: مهدی شریفی )۳۷( برای رایکا و کنعان طاهرنژاد )۱+۴5( و علی گودرزی )۶۷( 

برای شمس آذر
فجر سپاسی شیراز یک - خیبر خرم آباد یک

گل ها: حسین مهربان )۳۸( برای فجر و حسین شهابی )۶۲( برای خیبر
شهرداری آستارا صفر - سایپای تهران یک

گل: مجتبی ممشلی )۴5(
شهرداری همدان یک - ون پارس اصفهان صفر

گل: مهدی خلج )۲۱(
خوشه طلایی ساوه یک - چادرملوی اردکان یک

گل ها: ســجاد اژدر )۷۹( برای خوشــه طلایی ســاوه و محمد صابری زاده )۶۹ - گل 
به خودی( برای چادرملو

پارس جنوبی جم ۲ - مس شهربابک یک
گل هــا: امید پورقنبری )۳5( و میلاد غریبی )۴5( برای پارس و ســامان محرابی زاده 

)۱۸( برای مس
استقلال ملاثانی ۳ - استقلال خوزستان ۳

گل ها: ایمان رئیسی نســب )۴۴(، حمزه خذیــراوی )۹۰( و رضا رضایی )۶+۹۰( برای 
اســتقلال ملاثانی و علی وزیری پنــاه )۶ و ۶۳( و ایمان رازانی )5۱( برای اســتقلال 

خوزستان
شــمس آذر با ۶ امتیاز و تفاضل گل 5+ در صدر جدول لیگ یک باقی ماند. شاگردان 
محمود فکری در تیم سایپا نیز با همین تعداد امتیاز و تفاضل گل کمتر، در رتبه دوم 
ایســتاده اند. تیم های شهر خودرو و رایکای بابل هم که هنوز موفق به کسب امتیازی 

نشده اند، به ترتیب تفاضل گل در رده های هجدهم و هفدهم قرار دارند.
ورزشگاه فولاد نوین اهواز که از دیدار تیم های استقلال ملاثانی و استقلال خوزستان 
میزبانی می کرد، پذیرای تعدادی از بانوان تماشــاگر بود که این مســابقه را از نزدیک 

تماشا کردند.

بیاتی نیا: بازیکن خلاقی در استقلال نمی بینیم
شرایط پرسپولیس بهتر شده است

پیشکسوت فوتبال کشــورمان معتقد است 
اســتقلال گل های کمی مقابل رقبای خود 
به ثمر می رساند و نبود هافبک خلاق دلیل 

این امر است.
محســن بیاتی نیا در گفت وگــو با خبرنگار 
ورزشی خبرگزاری تســنیم، درباره شرایط 
تیم خوشه طلایی ساوه در دو هفته نخست 

لیگ دســته اول فوتبال اظهار داشت: وقتی به خوشــه طلایی اضافه شدم، زمان 
بسیار کمی برای آماده سازی داشــتیم. از لحاظ روانی با بازیکنان کار کردیم و به 
آنها افتخار می کنم که طی دو جلســه تمرینی توانستند یک تاکتیک بسیار سخت 
را در مســابقه اجرا کنند. با این حال باید خیلی تــلاش کنیم و کار زیادی پیش 

روی ماست.
سرمربی خوشــه طلایی ساوه در مورد اینکه برخی باشگاه های لیگ یکی به خوبی 
برای خرید بازیکن هزینه کرده اند، تصریح کرد: برخی باشگاه ها شرایط مالی بهتری 
دارند، اما همه چیز پول نیســت و شــاید بازیکنی که موردپسند بسیاری از تیم ها 
نباشــد، اما مطابق با تفکــرات مربیان تیم های دیگر بازی کند. بازیکنان خوشــه 
طلایی توانایی درخشش در لیگ یک را دارند و چندین سال است که کنار یکدیگر 

بازی می کنند. هر کار ایراداتی دارد، اما تیم ما رفته رفته پیشرفت می کند.
کارشناس فوتبال ایران راجع به مســابقات لیگ برتر فوتبال عنوان کرد: مسابقات 
کیفیت خوبــی دارد. هر تیمی که ایرادات خودش را زودتــر برطرف کند و امتیاز 
بیشتری بگیرد، به قهرمانی می رســد. هر تیمی سبک متفاوتی دارد و تنها اصالت 
افراد نشان می دهد آنها به موفقیت می رسند یا خیر. برخی تیم ها مانند فولاد دنبال 
بازی اقتصادی هستند یا گل گهر سیرجان بازی های پرُگلی دارد. پرسپولیس هم به 

برد عادت کرده بود و با جذب مهاجم توانسته است شرایط خود را بهبود بخشد.
بیاتی نیا درباره وضعیت تیم اســتقلال ظرف چهار هفته گذشــته، با انتقاد از خط 
حمله آبی ها خاطرنشــان کرد: اســتقلال کم گل می زند و همین باعث می شــود 
تســاوی ها به مرور زمان به شکست تبدیل شوند. استقلال نباید به این اتفاق عادت 
کند. مثلًا تســاوی ما مقابل چادرملو به اندازه دو پیروزی به خوشــه طلایی کمک 
کرد، اما گاهی مقابل تیمی مســاوی می کنید که می توانید آن را شکســت بدهید. 

همین تساوی سبب پسرفت می شود.
وی بــا بیان اینکه اســتقلال در گلزنی باید بهتر عمل کند، به تســنیم گفت: تیم 
مهاجمان خوبی در اختیار دارد که بتوانند از فرصت های گلزنی اســتفاده کنند، اما 
بازیکن خلاقی در اســتقلال نمی بینم. پاسوری که بتواند موقعیت گلزنی به وجود 
بیاورد، کم داریم و در بازی های اســتقلال نباید نتایجی چون یک بر صفر یا صفر - 

صفر رقم بخورد. تیم باید گل های بیشتری بزند تا روحیه بازیکنان بالا برود.

سجادی:خسرویوفاانتخابدرستیبود

چیزی
دربارهتغییر
سرمربی
فوتبال
نشنیدهام

وزیــر ورزش و جوانــان گفــت: محمود 
خسروی وفا به درســتی به عنوان رییس 
کمیتــه ملی المپیــک انتخاب شــد و 

تفکراتمان بسیار نزدیک است.
به گزارش ایســنا، حمید سجادی در مراسم 
معارفه محمود خسروی وفا به عنوان رئیس 
جدیــد کمیته ملــی المپیک بیــان کرد: 
خسروی وفا به درستی انتخاب شد و بهترین 
اتفاق بود و تفکراتمان بسیار نزدیک است. اگر 
بخواهم این دوره را با دوره قبل مقایسه کنم، 
اگر دوره قبل ۹۹ درصد تعامل داشــتیم در 
دوره جدید این تعامل ۱۰۰ درصد وجود دارد 
و فدراسیون ها یادشان باشد که انسجام دوره 
قبل برقرار اســت. من نمی توانم خودم را به 
جای خسروی وفا جا بزنم ولی ما هر دو یکی 
هستین و هر دو در خدمت ورزش. از این رو 
اسم من می آید، یاد خسروی وفا بیفتند و اسم 

خسروی وفا می آید یاد من بیفتند.
او افزود: من با صالحی امیری رو دربایســتی 
دارم ولی با خسروی وفا راحت تر هستم و شاید 
بتوانیم با رفاقت بیشتری انجام وظیفه کنیم و 
بهتر در خدمت باشیم. حتما سعی می کنم از 
منابع شش گانه موجود در ورزش کشور که در 

کتاب سجادی است، استفاده کنم.
او ادامه داد: از طرف وزارت ورزش صمیمانه 
از تلاش های جدی صالحی امیری در طول 
مدت همکاری تشــکر کنم. در مدیریت 
صالحی امیری مودت و دستگیری را دیدم. 
خوشحال شــدم که حتما در کمیته ملی 
المپیک حضور دارد و از نظراتش بهره مند 

خواهند شد. 
ســجادی در مورد تبدیل برخی رشته ها 
به فدراسیون گفت: حیدر فرمان به ایران 
آمده بود به طــور خصوصی به من گفت 
که  رییس فدراسیون جهانی کوراش است 
و حداقل انتظارش این اســت این کوراش 
ایران که در آسیا مدال دارد، به  فدراسیون 
تبدیل شود یا انجمن مستقل داشته باشد. 
از این قبیل درخواست ها زیاد داریم. اتفاق 
ارزشمندی در فدراسیون همگانی رخ داد 
انجمن آمادگی جســمانی به فدراسیون 
تبدیل شــد و هویت اصلی خود را گرفت. 
فکر می کنم اینکه یک رشــته تبدیل به 
فدراسیون شود همه باید خوشحال شویم. 
به گزارش ایســنا، حمید سجادی درباره 
مراســم معارفه هیات اجرایی کمیته ملی 

المپیک هــم اظهار کرد: جــای خانواده 
محترم ورزش خالی بود چون بیشــتر از 
این ظرفیت نبود. مراسم فوق العاده ای بود. 
امیدوارم امروز برگ زرین دیگری در تاریخ 

ورزش ایران باشد.
حواشی انتخابات فدراسیون فوتبال

وزیر ورزش و جوانان در خصوص حواشی 
انتخابات فدراســیون فوتبــال نیز گفت: 
انتخابات هشــتم شــهریور بــود و امروز 
دوازدهم اســت، دیگر گذشــته اســت و 

ان شاءالله حواشی کم شود.
سجادی در پاسخ به سوال خبرنگاری که 
در خصوص آخرین وضعیت فوتبال و عدم 
ثبات در نیمکت تیم ملی پرسید، تصریح 
کرد: هنوز اردو تشــکیل نشده است. اردو 

تشکیل شود معلوم می شود.
او همچنین در خصوص حرف  و حدیث های 
تغییرات در نیمکت تیم ملی فوتبال، یادآور 
شــد: من حرف و حدیثی نشنیدم، شما 

شنیده اید؟
صالحی امیری: به این کمیته خوش بینم

همچنیــن رییس پیشــین کمیته ملی 
المپیک گفت: ۶ بار به خسروی وفا مراجعه 

و از او خواهش کردم که در انتخابات کمیته 
ملی المپیک ثبت نام کنــد و من به این 

کمیته خوشبین هستم.
به گزارش ایســنا، رضا صالحی امیری در 
جمع خبرنگاران در مــورد عملکرد خود 
در دوره حضورش به عنوان رییس کمیته 
ملی المپیک بیان کرد: روز اول که کارم را 
آغاز کردم اصحاب رسانه را تکریم کردم و 
روز آخر هم این کار را انجام می دهم. برای 
مدیران عزیز همین رهنمــود را دارم که 
اگر بنا است ورزش در متن جامعه جاری 
باشد، رسانه حلقه این اتصال است. من در 
مدت حضورم خوشبختانه عملکرد سازمان 
و رییس را تدوین کــردم و آن را در قالب 

کتابی منتشر خواهم کرد.
او ادامــه داد: من چند کار اساســی را در 
دوران مدیریتم دنبــال کردم. اول این که 
ورزش ایران از شــرایط بی ثباتی و حاشیه 
لطمه دیــده بود و تلاش کردم ثبات را در 
ورزش قهرمانــی ایجاد کنم و از حاشــیه 
پرهیز کنم. از این رو ســتاد عالی بازی ها 
را به ریاست وزیر ورزش و جوانان تشکیل 
دادیم و کمیته ملی المپیک و پارالمپیک 

هم در کنار این ستاد بود. 
نکته دوم این بود که تلاش کردم دو ساحت 
را در ورزش ایران تقویت کنم. ساحت اول، 
مادی و تلاش برای رسیدن به سکو است 
ساحت دوم مرام پهلوانی. اخلاقی و معرفت 
اســت. در ۱۷۰۰ روز تلاش کردم ساحت 
دوم را تقویت کنــم و تلاش کردم چهره 

فرهنگی ورزش قهرمانی را تقویت کنم.
رییس پیشین کمیته ملی المپیک افزود: 
نکته سوم بردن ورزش در متن جامعه بود. 
ورزش قهرمانی باعث نشاط ملی می شود 
اما نیازمند رســانه ها بودیم تا ما را کمک 

کنند و تا حدودی این اتفاق افتاد. 
نکته آخر این است تلاش کردیم مرجعیت 
کمیته را در ســطح بین الملل ارتقا دهیم. 
فدراســیون های جهانی و شورای المپیک 
آســیا و کمیته بین المللی المپیک، ما را  
به رسمیت بشناســند و از مدعیان آسیا، 
کشورهای اسلامی و المپیک هستیم. من 
باور دارم که در المپیک پاریس نتایج خوبی 
خواهیم گرفت؛ زیرســاخت های آن انجام 
شده است و اکنون هم بهترین ارتباط را با 

کمیته بین المللی المپیک داریم.

511/1 - اداره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک تایباد
آگهی  قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و 

ساختمانهای فاقد سند رسمی حوزه ثبت تایباد
اراضـی  تکلیـف وضعیـت   تعییـن  قانـون  بـه دسـتورمواد۱و۳  نظـر 
امـلاک  رسـمی مصـوب ۱۳۹۰/۹/۲۰   فاقـد سـند  و سـاختمانهای 
متقاضیـان کـه در هیـات موضـوع مـاده یـک قانـون مذکـور مسـتقر 
در بخـش ۱۴ مشـهد واحـد ثبتـی شهرسـتان تایبـاد مورد رسـیدگی 
وتصرفـات مالکانـه و بلامعـارض آن محـرز و رای لازم صـادر گردیـده 
جهـت اطـلاع عموم به شـرح ذیـل آگهی میگـردد: آقای فضـل احمد 
حاجـی زاده بـه شناسـنامه شـماره ۱۱۰ کـد ملـی ۰۷۴۹۳5۲۰۰۰ 
صـادره تایبـاد فرزنـد غلامحیـدر در سـه دانـگ از ششـدانگ یکبـاب 
منـزل بـه مسـاحت ۳۱۶/۴۰ متـر مربـع پـلاک شـماره ۲۹۲ فرعـی  
از ۲5۱  اصلـی واقـع در خراسـان رضـوی  بخـش ۱۴ مشـهد حـوزه 
ثبـت ملـک تایبـاد از محـل تمامـت مالکیـت عبدالغفـور چشـتی و 
تمامـت پـلاک ۲۹۲ فرعـی از ۲5۱ اصلـی **کلاسـه 5۹۶ -۱۴۰۰  
.لـذا بـه موجب مـاده ۳ قانـون تعیین تکلیـف وضعیت ثبتـی اراضی و 
سـاختمانهای فاقـد سـند رسـمی و مـاده ۱۳ آئیـن نامـه مربوطه این 
آگهـی در دو نوبـت بـه فاصلـه ۱5 روز از طریق روزنامه کثیرالانتشـار 
منتشـر تـا در صورتیکه اشـخاص ذینفع بـه آرای اعلام شـده اعتراض 
داشـته باشـند بایـد از تاریـخ انتشـار اولین آگهـی  تا دو مـاه اعتراض 
خـود را بـه ایـن اداره  تسـلیم و رسـید اخـذ نماینـد . معترضیـن باید 
ظـرف مـدت یـک مـاه از تاریـخ تسـلیم اعتـراض مبـادرت بـه تقدیم 
تقدیـم  گواهـی  و  نماینـد  محـل  عمومـی  دادگاه  بـه  دادخواسـت 
دادخواسـت بـه اداره ثبـت محـل تحویـل دهـد کـه در ایـن صـورت 
و در  اسـت  دادگاه  ارائـه حکـم قطعـی  بـه  ثبـت موکـول  اقدامـات 
صورتیکـه اعتـراض در مهلـت قانونی واصـل نگردد یا معتـرض گواهی 
تقدیـم دادخواسـت بـه دادگاه عمومـی محـل را ارائه نکنـد اداره ثبت 
مبـادرت بـه صـدور سـند مالکیـت مـی نماید و صـدور سـند مالکیت 

مانـع از مراجعـه متضـرر بـه دادگاه نیسـت. 
تاریخ انتشار نوبت اول: ۱۴۰۱/5/۲۹. 
تاریخ انتشار نوبت دوم: ۱۴۰۱/۶/۱۳

غلامرضا آقازاده-رئیس اداره ثبت اسناد و املاک تایباد

511/2 - اداره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک تایباد
آگهی  قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و 

ساختمانهای فاقد سند رسمی حوزه ثبت تایباد
اراضـی  تکلیـف وضعیـت   تعییـن  قانـون  بـه دسـتورمواد۱و۳  نظـر 
امـلاک  رسـمی مصـوب ۱۳۹۰/۹/۲۰   فاقـد سـند  و سـاختمانهای 
متقاضیـان کـه در هیـات موضـوع مـاده یـک قانـون مذکـور مسـتقر 

در بخـش ۱۴ مشـهد واحـد ثبتـی شهرسـتان تایبـاد مورد رسـیدگی 
وتصرفـات مالکانـه و بلامعـارض آن محـرز و رای لازم صـادر گردیـده 
جهـت اطـلاع عموم به شـرح ذیل آگهی میگـردد: آقای عمـاد حاجی 
زاده بـه شناسـنامه شـماره۰۷۴۰5۸۴۳۲۴  کد ملـی ۰۷۴۰5۸۴۳۲۴ 
صـادره تایبـاد فرزنـد فضـل احمد در سـه دانـگ از ششـدانگ یکباب 
منـزل بـه مسـاحت ۳۱۶/۴۰ متر مربع پلاک شـماره فرعـی  از  اصلی 
واقـع در خراسـان رضـوی  بخش ۱۴ مشـهد حـوزه ثبت ملـک تایباد  
از محـل تمامـت مالکیـت عبدالغفـور چشـتی و تمامـت پـلاک ۲۹۲ 
اصلـی از ۲5۱ اصلـی **کلاسـه 5۹۷-۱۴۰۰ . لـذا بـه موجـب مـاده 
۳ قانـون تعییـن تکلیـف وضعیـت ثبتـی اراضـی و سـاختمانهای فاقد 
سـند رسـمی و مـاده ۱۳ آئین نامـه مربوطه این آگهـی در دو نوبت به 
فاصلـه ۱5 روز از طریق روزنامه کثیرالانتشـار  منتشـر تا در صورتیکه 
اشـخاص ذینفـع بـه آرای اعلام شـده اعتـراض داشـته باشـند باید از 
تاریـخ انتشـار اولیـن آگهـی  تـا دو مـاه اعتراض خـود را به ایـن اداره  
تسـلیم و رسـید اخـذ نماینـد . معترضیـن بایـد ظـرف مـدت یک ماه 
از تاریـخ تسـلیم اعتـراض مبـادرت بـه تقدیـم دادخواسـت بـه دادگاه 
عمومـی محـل نماینـد و گواهـی تقدیـم دادخواسـت بـه اداره ثبـت 
محـل تحویـل دهـد کـه در ایـن صـورت اقدامـات ثبـت موکـول بـه 
ارائـه حکـم قطعـی دادگاه اسـت و در صورتیکـه اعتـراض در مهلـت 
قانونـی واصل نگـردد یا معترض گواهـی تقدیم دادخواسـت به دادگاه 
عمومـی محـل را ارائـه نکنـد اداره ثبـت مبـادرت بـه صـدور سـند 
مالکیـت مـی نمایـد و صـدور سـند مالکیـت مانـع از مراجعـه متضرر 

نیسـت.  به دادگاه 
تاریخ انتشار نوبت اول: ۱۴۰۱/5/۲۹. 
تاریخ انتشار نوبت دوم: ۱۴۰۱/۶/۱۳

غلامرضا آقازاده-رئیس اداره ثبت اسناد و املاک تایباد

511/3 - اداره کل ثبت اسناد و املاک استان خراسان رضوی
اداره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک بردسکن 

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و 
ساختمانهای فاقد سند رسمی

آگهـی موضـوع مـاده ۳ قانـون و مـاده ۱۳ آئیـن نامـه قانـون تعییـن 
تکلیـف وضعیـت ثبتـی و اراضـی و سـاختمانهای  فاقد سـند رسـمی 
. برابـر رای شـماره  ۱۴۰۱۶۰۳۰۶۰۲۱۰۰۰۴۲۷ هیـات اول موضـوع 
قانـون تعییـن تکلیـف وضعیـت ثبتـی اراضـی و سـاختمانهای فاقـد 
سـند رسـمی مسـتقر در واحد ثبتی ملک بردسـکن تصرفـات مالکانه 
آبزیـان صالـح  بلامعـارض متقاضـی شـرکت خـوراک دام وطیـور و 
کاشـمر در ششـدانگ یکبـاب سـاختمان بـه مسـاحت ۴۲۲/۴۰ متـر 
مربـع قسـمتی ازپـلاک  ۱۲۴۲ فرعـی از۴ اصلـی واقـع درخراسـان 

رضـوی بخـش ۴ حـوزه ثبـت ملـک بردسـکن خریـداری از مالـک 
رسـمی آقـای / خانـم  اسـماعیل طالبـی احـدی از ورثـه غلامرضـا 
طالبـی محـرز گردیـده اسـت. لـذا بـه منظور اطـلاع عمـوم مراتب در 
دو نوبـت بـه فاصلـه ۱5 روز آگهـی می شـود در صورتی که اشـخاص 
نسـبت بـه صدور سـند مالکیـت متقاضی اعتراضی داشـته باشـند می 
تواننـد از تاریـخ انتشـار اولیـن آگهـی بـه مـدت دو ماه اعتـراض خود 
را بـه ایـن اداره تسـلیم و پـس از اخـذ رسـید، ظرف مدت یـک ماه از 
تاریـخ تسـلیم اعتراض، دادخواسـت خـود را به مراجـع قضایی تقدیم 
نماینـد. بدیهـی اسـت در صورت انقضـای مدت مذکـور و عدم وصول 

اعتـراض طبـق مقـررات سـند مالکیـت صـادر خواهد شـد./ ن. 
تاریخ انتشار نوبت اول: ۱۴۰۱/۶/۱۳. 
تاریخ انتشار نوبت دوم: ۱۴۰۱/۶/۲۸

غلامرضا گنج بخش-رئیس اداره ثبت اسناد واملاک بردسکن

511/4 - اداره کل ثبت اسناد و املاک استان خراسان رضوی
اداره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک بردسکن 

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و 
ساختمانهای فاقد سند رسمی

آگهـی موضـوع مـاده ۳ قانـون و مـاده ۱۳ آئیـن نامـه قانـون تعییـن 
تکلیـف وضعیـت ثبتـی و اراضـی و سـاختمانهای  فاقد سـند رسـمی 
. برابـر رای شـماره ۱۴۰۱۶۰۳۰۶۰۲۱۰۰۰۳۷5 هیـات اول موضـوع 
قانـون تعییـن تکلیـف وضعیـت ثبتـی اراضـی و سـاختمانهای فاقـد 
سـند رسـمی مسـتقر در واحد ثبتی ملک بردسـکن تصرفـات مالکانه 
بلامعـارض متقاضـی  خانـم زهـرا معصومـی فرزنـد علـی بـه شـماره 
شناسـنامه۸۴۲ صـادره از بردسـکن درششـدانگ یکبـاب سـاختمان 
بـه مسـاحت ۱۸۷/۳۰ متـر مربـع قسـمتی ازپـلاک ۴۲۰ فرعـی از ۴ 
اصلـی واقـع درخراسـان رضـوی بخـش ۴ حـوزه ثبت ملک بردسـکن 
خریـداری از مالـک رسـمی صدیقـه حصـاری محـرز گردیـده اسـت. 
لـذا بـه منظـور اطـلاع عمـوم مراتـب در دو نوبـت بـه فاصلـه ۱5 روز 
آگهـی مـی شـود در صورتـی کـه اشـخاص نسـبت بـه صـدور سـند 
مالکیـت متقاضی اعتراضی داشـته باشـند مـی توانند از تاریخ انتشـار 
اولیـن آگهـی به مـدت دو مـاه اعتراض خـود را به این اداره تسـلیم و 
پـس از اخـذ رسـید، ظـرف مـدت یک مـاه از تاریـخ تسـلیم اعتراض، 
دادخواسـت خـود را به مراجع قضایـی تقدیم نمایند. بدیهی اسـت در 
صـورت انقضـای مـدت مذکور و عـدم وصـول اعتراض طبـق مقررات 

سـند مالکیـت صـادر خواهد شـد./ ن. 
تاریخ انتشار نوبت اول: ۱۴۰۱/۶/۱۳. 
تاریخ انتشار نوبت دوم: ۱۴۰۱/۶/۲۸

غلامرضا گنج بخش-رئیس ثبت اسناد واملاک بردسکن

همدانی: باید در آستانه جام جهانی اتحاد داشت
یک پیشکســوت فوتبال ایران می گویــد مهدی تاج 
می تواند حواشــی به وجود آمده در فوتبــال ایران را 

مدیریت کند.
ستار همدانی، پیشکســوت فوتبال ایران در گفت وگو 
با ایســنا، درباره انتخاب مهدی تــاج به عنوان رئیس 
فدراسیون فوتبال اظهار کرد: با توجه به شرایط موجود، 
مهدی تاج با تیم مدیریتی خود می تواند کارهای قابل 
توجهی را انجام دهد. آقای نبی و آقای قنبرزاده تجارب 
قابل توجهی با تاج دارند و برای برنامه های کوتاه مدت 
و میان مدت ما می توانند مثمر ثمر باشند. در مجموع 
انتخاب آقای تاج به عنوان رئیس فدراســیون فوتبال، 

انتخاب بدی نبود.
او با تاکیــد بر اینکه فوتبــال ایران در آســتانه جام 

جهانی ۲۰۲۲ قطر باید اتحاد بیشــتری داشته باشد، 
خاطرنشان کرد: تجربه ای که آقای تاج دارند،  می تواند 
یک برنامه ریزی مشخصی را در ادامه راه داشته باشند. 
الان آقای نبی حدود ۲۰ ســال در فدراسیون حضور 
دارند و بهتر می توانند کمک کنند. الان اختلاف هایی 
میان بازیکنان و مربی ها به وجود آمده اســت و فقط 
تیم مدیریتی تاج می تواند این حاشــیه ها را مدیریت 
کند، چون ما در آستانه جام جهانی باید اتحاد بیشتری 

داشته باشیم.
این پیشکســوت فوتبال ایران دربــاره گمانه زنی هایی 
مبنی بر تغییر ســرمربی تیم ملی و شایعات بازگشت 
کارلوس کی روش به جمع ملی پوشان گفت: مدیر باید 
تفکرات خودش را پیاده کند و با توجه به سیاست هایی 

کــه دارد، کارهای خود را پیش ببرد. فرصت زیادی تا 
جام جهانی نمانده و من فکر می کنم اگر سرمربی تیم 
ملی عوض شــود، یک شوک قابل توجهی به تیم ملی 

وارد می شود.
همدانی در پاســخ به این سوال که با توجه به حضور 
مهدی تاج و کادر مدیریتی اش در فدراســیون فوتبال،  
چه آینده ای می توان برای این فدراسیون در نظر گرفت؟ 
خاطرنشان کرد: الان آقای تاج و تیم مدیریتی شان از 
تجربه خوبی برخوردار هستند و می توانند در برنامه های 
میان مدت و بلندمدت تاثیرگذار باشــند. می شود به 
حضور آن ها  امیدوارانه نگاه کرد البته باید این را در نظر 
بگیریم که ما مشکلات کلانی داریم که امیدوارم روز به 

روز هر کدام از آن ها برطرف شود.
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صاحب امتیاز و مدیر مسئول :
حسین رفیعی

عضو شورای عالی فضای مجازی با مهر مطرح کرد؛

واتس اپ و اینستاگرام سردمدار خدمات پایه کاربردی 
در ایران

عضو شــورای عالی فضای مجازی گفت: پیشــرفت در بخش 
زیرساخت ارتباطی بالای ۷۰-۸۰ درصد و میزان پیشرفت در 

حوزه زیرساخت اطلاعاتی نیز 5۰ درصد است.
رســول جلیلی در گفتگو با مهر، درباره گزارش وزیر ارتباطات 
از پیشرفت شبکه ملی اطلاعات در جلسه شورای عالی فضای 
مجازی گفت: گزارشاتی که وزارت ارتباطات در جلسات شورای 
عالی فضای مجازی درباره شــبکه ملــی اطلاعات می دهند، 
گزارشات نوعاً جزئی، فنی و در بخش کیفی است. درست است 
که در مؤلفه های ریز شبکه ملی اطلاعات گفته می شود که ما 
یک بخش مثلاً ۱5 درصد، بخش دیگر ۸۰ درصد پیشــرفت 
داریم ولی بین پیمانکار و ناظر در عمده پروژه ها یک اختلاف 

نظرهایی وجود دارد.
عضو شــورای عالی فضای مجــازی افــزود: در اینجا وزارت 
ارتباطات نقش پیمانکار را دارد و مرکز ملی فضای مجازی نقش 
ناظر را دارد، ممکن است بگوید که ما در زیرساخت شبکه ملی 
اطلاعات پیشرفت نزدیک به ۱۰۰ درصدی است ولی باید توجه 
داشت که میزان درصد پیشرفت یک موضوع سیال و پویا است.
جلیلی خاطرنشــان کرد: یعنی به طور مثال در منطقه ای یک 
شهرک جدید ایجاد می شود و یا اتفاقی می افتد و سیل بخشی 
از فیبر یک منطقه را قطع می کند که این ها می شود کم و زیاد 

شدن دسترســی در لایه ارتباطی آحاد جامعه به شبکه ملی 
اطلاعات. در عین حال در بعضی از نقاط دسترسی را داریم اما 

دسترسی مطلوب نیست.
وی ضمن اشــاره به اینکه در مجموع پیشــرفت شبکه ملی 
اطلاعات در حوزه زیرســاخت ارتباطی خوب اســت، تصریح 
کرد: یعنی به نظر من پیشــرفت در بخش زیرساخت ارتباطی 
بالای ۷۰-۸۰ درصد است. میزان پیشرفت در حوزه زیرساخت 

اطلاعاتی نیز 5۰ درصد است.
جلیلی اضافه کرد: مشــکل اصلی ما در حــوزه خدمات پایه 
کاربردی اســت و اتفاقاتی که در این مدت رخ داده، منجر به 
این نشده که یک جمعیت چند ده میلیونی ما در خدمات پایه 
کاربردی ایرانی خودمان زیست کنند و ترافیک ما لازم نباشد 
از شبکه ملی اطلاعات خارج شود و روی اینترنت جهانی برود 

و دوباره برگردد.
وی افزود: سردمدار و سرتیتر این خدمات پایه کاربردی واتس 
اپ و اینســتاگرام است و پهنای باندی که اینستاگرام مصرف 
می کند، نســبت به واتس اپ و برخی شبکه های اجتماعی و 
پیام رسان های خارجی بیشتر است. برای حل این موضوع هم 
باید ســرمایه گذاری در سطح ملی کرد هم باید اقناع سازی و 

خدمات کیفی قابل رقابت ارائه کرد.

استقرار نخستین سامانه نمک زدایی بدون پساب 
آب های ژرف در سیستان 

ســتاد توســعه فناوری های آب، خشکســالی، فرســایش و 
محیط زیست معاونت علمی و فناوری اعلام کرد اولین سامانه 
نمک زدایی بدون پســاب در محل چاه اکتشــافی شماره ۳ 

استان سیستان و بلوچستان مستقر شد.
به گــزارش معاونت علمی و فناوری، طی دهه گذشــته، با 
همکاری معاونت علمی و فناوری ریاست جمهوری و وزارت 
نیرو بر اســاس تجربیات بین المللی به خصوص در کشــور 
استرالیا، مطالعاتی با مشارکت شرکت های دانش بنیان داخلی 
درباره منابع آب ژرف صورت گرفت که منتج به شناســایی 

منابع آب جدید در استان سیستان و بلوچستان شد.
پس از اکتشــاف، با اســتفاده از تجارب شرکت های توانمند 
حوزه نفت، حفاری چاه های با عمق بیش از ۱۰۰۰ متر برای 
دسترسی به این منابع در دستور کار قرار گرفت که تا برخی 

نقاط تا ۳۰۰۰ متر نیز این حفاری ادامه پیدا کرد.
تاکنون ۳ چاه ژرف در منطقه سیستان به مرحله بهره برداری 
رسیده که با هدف تأمین آب شرب مردم این منطقه، پس از 
آنالیز کیفی آب استحصال شــده، فناوری بهینه برای تصفیه 
هرکدام از این منابع تعیین شــد و با مشارکت شرکت های 
دانش بنیان، واحدهای نمک زدایی طراحی و ساخته شد که از 
جمله این سیستم ها، دستگاه نمک زدایی به روش الکترودیالیز 
معکوس در محل چاه شماره ۳ استان سیستان و بلوچستان 

به بهره برداری رسیده و وارد شبکه آب شرب شد.
این ســامانه که اولین سامانه نمک زدایی بدون پساب آبهای 
ژرف در کشــور است، به مناسبت هفته دولت، توسط سورنا 
ســتاری، معاون علمی و فناوری ریاســت جمهــوری، به 
نمایندگی از هیئت دولت افتتاح شد و در فاز اول این پروژه، 
روزانه ۱۰۰۰ مترمکعب آب شــرب در اختیار مردم شریف 
سیستان قرار می گیرد و در ادامه نیز تا ۲5۰۰ مترمکعب در 

شبانه روز ارتقا خواهد یافت.
به گفته نادرقلی ابراهیمی دبیر ستاد توسعه فناوری های آب، 
خشکسالی، فرسایش و محیط زیست معاونت علمی و فناوری، 
روش ترکیبی الکترودیالیز و اسمز معکوس، به عنوان یک فرآیند 
مؤثر و اقتصادی پســاب حداقلی )MLD( در دستور کار قرار 
گرفت.در مرحله آخر فرآیند، به منظور کاهش قابل توجه انرژی 
مصرفی، فرآیند کریستالیزاسیون در دمای پایین به کار می رود. 
با این روش در واحدهای نمک زدایی از آب دریا و آب لب شور با 
مصرف بهینه برق، راندمان تصفیه آب تا ۹۰ درصد قابل دستیابی 
است که این طرح خود یک دستاورد بزرگ برای تکمیل زنجیره 
مطالعه، طراحی، اکتشاف، فراز آوری، نمک زدایی و بهره برداری 
از آب های ژرف برای مردم استان سیستان و بلوچستان و افتخار 

علمی بزرگ دانشمندان کشور تلقی می شود.

خبر

فناوری

پزشکی

شرکت لنوو از عینک جدیدی رونمایی کرده 
که محتوای نمایشگر رایانه را روی لنزهای 
خود و در برابر چشمان کاربر قرار می دهد تا 

حریم خصوصی وی را بهتر حفظ کند.
به گزارش دیلی میــل، عینک جدید لنووو 
نمایشگر رایانه را در فاصله چند 
ســانتی متری چشــمان کاربر 
قرار می دهد تا هنگامیکه فیلم 
تماشا می کند، حریم خصوصی 

بیشتری برای او فراهم شود.

این شرکت چینی در نمایشگاه 
IFA برلین از عینک T۱ رونمایی کرد که 

به وسیله یو اس بی سی به لپ تاپ، موبایل 
یا تبلت متصل می شود.

عینک مذکور محتوای دستگاهی که به آن 
متصل می شــود را در ۲ نمایشگر او ال ای 
دی جلوی چشمان کاربر نشان می دهد و به 

این ترتیب صفحه نمایشی خصوصی و قابل 
حمل برای وی مهیا می کند.

این عینک دونمایشــگر رایانشــی مجازی 
ارائه می کند که به نظر می رســد بزرگ و 
با کیفیت اســت اما در عین حال در جیب 
جا می شــود. این عینــک همچنین دارای 
بلندگوهای های فای اســت که داخل آن و 
نزدیک گوش تعبیه شده اند. بنابراین کاربر 
می تواند علاوه بر تماشای محتوا، صدای آن 

را نیز بشنود.
عینک لنوو T۱ در اواخــر ۲۰۲۲ میلادی 
برای فروش در چین عرضه می شود و سال 
آینده نیز در کشورهای دیگر موجود خواهد 
بود. البته هنوز قیمت آن مشــخص نشده 
است.شرکت ســازنده ادعا می کند عینک 
مذکور بــرای افرادی که روی اســناد های 
تجاری خصوصی حساس در اماکن عمومی 

کار می کنند، کارآمد است.

محققان یک شــرکت دانش بنیــان ایرانی 
موفق به تولید داروی گیاهی کمک به درمان 

آسم کودکان شدند.
به گزارش یک صنــدوق پژوهش و فناوری 
فعال در عرصه ســلامت، عبــاس زجاجی، 
مدیرعامل یک شــرکت دانش بنیان درباره 
تولید داروی گیاهی کمکی برای درمان آسم 
کودکان گفت: ایــن داروی گیاهی زد-کاف 
نام دارد و تنها داروی کمک به 
درمان آسم کودکان بالای هفت 

سال است.
زجاجی با بیــان اینکه در این 
شرکت موفق به تولید این دارو 
با اســتفاده از گیاهــان دارویی 
شــدیم، گفت: از جمله مزایای 
این محصول را می توان نداشتن 
عوارض داروهای شــیمیایی، کمک به روال 
درمان آســم کودکان، بهبود عملکرد ریه، 
کاهش تعداد و شدت ســرفه های روزانه و 
شــبانه، بهبود تنگی نفس و تقویت سیتم 

ایمنی بدن عنوان کرد.
وی در ارتبــاط با بــازار هدف این محصول 

گفت: مصرف کنندگان ایــن دارو، کودکان 
بالای هفت ســال هســتند؛ بنابراین بازار 
هدف این محصول متخصصان اطفال، فوق 
تخصص نوزادان و متخصصان عفونی هستند.

مدیرعامل شــرکت گفت: بــرای تولید این 
محصول از تســهیلات صندوق پژوهش و 
فناوری فعال در عرصه ســلامت اســتفاده 

کردیم.
این صندوق  حمیدرضا فرهادی مدیرعامل 
پژوهــش و فناوری ســلامت گفــت: برای 
تولیــد این شــربت ترکیبــی از موثرترین 
گیاهــان دارویی که در منابع طب ســنتی 
ایرانــی و منابع بین المللی در درمان آســم 
موثر هســتند از جمله عناب، شیرین بیان، 
ختمی خبازی، پرسیاوشان، سرخارگل، گل 
بنفشه، زوفا استفاده شده و اثرات مفید آن 
در کارآزمایی بالینی به اثبات رسیده است. 
این شربت خصوصا در کاهش میزان سرفه ها 
در کودکان آسماتیک و به دنبال عفونت های 

تنفسی موثر است.
فرهادی ادامه داد: این دارو مشــابه داخلی 

ندارد و ثبت اختراع شده است.

عینک جدید لنوو برای کاربر فیلم پخش می کند

داروی گیاهی کمک به درمان آسم کودکان تولید شد


